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VárjáK a neVezéSeKet a XIV. neMzetI VerS-, éneKelt VerS  8 
éS PrózaMondó VerSenyre.  
Személyesen is meghosszabbítható a Tatabánya Kártya érvényessége.  

A környezetünkben fellelhető káros AnyAgok jelenléte könnyedén 9 
ellenőrizhető. 

A tAtAbányAi diák- és ifjúsági önkormányzAt A helyi fiAtAlok  12-13 
kezdeményezésére újjá szerveződik.  

ÖtVen éVeS a tatabányaI MÚzeuM – VISSzaeMléKezéS  14-15 
fűrészné molnár Anikó címzetes igAzgAtóvAl.  

A mAgyAr kultúrA nApjA – ezúttAl „csAk” írásbAn.   16-17 
megjelent A város ösztöndíjAsánAk könyve.  
Hiánypótló kötet a tatabányai kötődésű Kossuth-díjas íróról.

online kiállítás A kortárs gAlériából A mAgyAr képző-  22 
és ipArművészek szövetsége szobrász tAgozAtA AlkotásAivAl.  
Online előadás a Jászai Mari Színházból. Újra kinyitott a fapados könyvtár.  

új helyen A várjA A csAlád és kArrierpont A közössége régi és  23 
új tAgjAit, elsősorbAn AzokAt A nőket, Akik nyitottAk A változásrA. 

A szelektív hullAdékgyűjtés Aktuális időpontjAi,  24 
a hulladéKudVaroK nyItVa tartáSa.  
Költségszámláló – mennyibe kerül az illegális szemét elszállítása a városnak?

Nem csak a munkahelyeket, de emberi 
kapcsolatainkat is megviselte az elmúlt 
év. A gazdasági hatások pedig kihatnak a 
teljes 2021-es esztendőre. Készül a város 
idei költségvetése, melyben közel 2 mil-
liárd forintos hiánnyal számolunk. Gaz-
dasági szakemberként és gondos város-
vezetőként a biztonságra, a bevételi és 
kiadási oldal egyensúlyára törekszem a 
tervezés során.

A járvány elleni védekezés, és az álta-
la okozott gazdasági visszaesés komoly 
hatást gyakorol a helyi önkormányzatok 
költségvetésére. A vállalkozásoktól be-
szedett helyi adó Tatabányán a hatvan 
százalékot is eléri. Év végén megláto-
gattam a multinacionális cégek vezetőit, 
akik ismertetve nehézségeiket őszintén 
beszéltek helyzetükről és a jövőbeni gaz-
dasági terveikről.  December elejére már 
körvonalazódott az idei költségvetés, 
melyben akkor 1 milliárdos adóbevétel 
kieséssel számoltunk. Ebbe beletartozott 
az elvont 200 milliós gépjárműadó, az 50 
milliós reklámfelületek építményadója, 
és a vállalkozások gazdasági teljesít-
ményéhez kapcsolódó helyi iparűzési 
adó csökkenés. Ekkor jött a kormány-
zat, minden gazdasági kockázat-felmé-
rést mellőző helyi iparűzési adócsök-
kentő intézkedése. A KKV szektor helyi 
iparűzési adóját a felére csökkentette 
azzal a céllal, hogy a vállalkozások ter-
heit enyhítse. Ez Tatabányát, mintegy  
1 milliárd forint kieséssel érinti. Így ösz-
szességében 2 milliárdos költségvetési 
hiányra keressük a fedezetet.

Felelősségünk a lakosság széles réte-
gét érintő önkormányzati szolgáltatások 
(szociális ellátás, óvoda, bölcsőde működ-
tetése, közvilágítás, parkfenntartás, helyi 

közösségi közlekedés, oktatás, kulturá-
lis és sport tevékenységek támogatása 
stb.) megőrzése mellett a költségvetési 
egyensúly biztosítása. Mindezek figye-
lembevételével városvédelmi program 
kidolgozásába kezdtünk. 

Az első lépésben magunkon, az önkor-
mányzaton, a polgármesteri hivatalon és 
az önkormányzat tulajdonában lévő cégek 
tiszteletdíjas megbízásain kezdtük a spó-
rolást. Egy alpolgármester díjazását és a 
képviselők tiszteletdíjának 30 százalékát 
kívánjuk február elsejétől megtakaríta-
ni. A hivatali működési költségeinek 80 
százaléka munkabér és járulékok, mint-
egy 1,8 milliárd forint. A szolidaritási adó 
elszámolásának változásával – be kell 
fizetnünk a költségvetésbe 1,6 milliár-
dot, amiből pántlikázva juttatnak vissza. 
A polgármesteri hivatal működésére is 
kapunk állami hozzájárulást - meglep-
ve láttam, hogy a 66 ezer fős városnak 
eszerint az elismert hivatali létszáma 150 
fő. Összehasonlítva a jelenlegi, tényleges 
254 fővel jogos elvárás, hogy tekintsük 
át, milyen költség megtakarításokat, fel-
adat-összevonásokat tudunk végrehaj-
tani. Nem gondolom, hogy mindössze 
150 emberre lenne szükség, de kényte-
lenek voltunk valahol meghúzni a ha-
tárt. Így született döntés 24 munkahely 
megszűntetéséről. A munkavállalókat az 
irodavezetők véleményezése után vá-
lasztottuk ki. Az érintettek a létszám-
leépítés okán két havi felmentési bért 
kaptak – a törvényesen járó végkielégítés 
mellett – és eltekintettünk ebben a két 
hónapban a munkavégzéstől - segítve 
ezzel az álláskeresést. Tatabányán ala-
csony a munkanélküliség, a vállalkozások 
a személyes beszélgetések alkalmával 

munkaerőhiányról számolnak be. Nagyon 
bízom benne, hogy hamarosan, illetve 
még az ellátás folyósításának időszakában 
mindenkinek sikerült megtalálni a helyét.  
Az önkormányzat közvetlen tulajdonában 
lévő T-Szol Zrt-nél két igazgatósági tagot, 
és egy felügyelő bizottsági tagságot, il-
letve további 5 társaságnál 8 felügyelő 
bizottsági tagságot szüntettünk meg, 
ezzel csökkentjük ezeknek a társaságok 
költségét. Ilyen például az Agora Non-
profit Kft, vagy Cseri Strand Fürdő Kft.  
A részleteket a lap 5-6. oldalán olvashatják.

2021. a szolidaritás éve
Csökkennek a város bevételei, így az 
egyes célokra fordítható források is.  
A sport, a kulturális, a civil szerveze-
tek, az intézmények és a városüzemel-
tetés támogatására vállalkozói forráso-
kat szeretnénk bevonni. Ezzel a város 
anyagi szerepvállalásának csökkenését 
pótolhatjuk. Például a már működő Kéz a 
kézben program, vagy a Stúdium Közala-
pítvány tevékenysége kaphatna nagyobb 
figyelmet a vállalkozói szektor részéről, 
segítve ezzel a gyermekintézményeket 
és a fiatalokat. A városüzemeltetés ön-
magában másfél milliárd forintot igényel. 
Ha megnézzük a részleteit, kiderül, hogy 
csak januárban hét millió forintot köl-
tünk illegálisan elhelyezett hulladékok 
elszállítására. Havonta aktualizált szám-
lálón követhető nyomon ez a költség a 
magazin lapszámainak utolsó oldalán. 
Mindenkinek és mindennek szerepe 
van abban, hogy a csökkenő bevételből 
olyan célokra tudjunk fordítani, amely 

( folyt. 4. o.)  

A város 
legrangosabb 

díjait vehették át 

Hagyományosan Szent Borbála 
napján adja át a polgármester  

a város legrangosabb díjait.  
A járványügyi előírások miatt 
csak szűk körben, a családjuk, 

illetve közvetlen munkatársaik 
jelenlétében vehették át  

a díjazottak az elismeréseket.  
A díjátadásokról készült 

kisfilmeket megtekinthetik, ha az 
okostelefon kameráját a QR kódra 

irányítják. Írásainkat  
a 10-11. oldalon olvashatják.

Ezüst Turul díj:  
Szunyogh László  

képzőművész, tanár

Tatabánya Díszpolgára cím:
dr. Iffiú András
volt bányamentő, háziorvos

Ezüst Turul díj:  
Fátrai Zsuzsanna  
óvodapedagógus, óvodavezető

Szabó Ignác díj:  
dr. Geiszelhardtné dr. Szalai Erika 

a Tatabánya Járási Egyesített Szociális 
Intézmények orvosa

VárosVédelmi 
programba  

kezdtünk,
készül a költségvetés

Szücsné Posztovics Ilona polgármester,  
Tatabánya MJV
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néVadó 
pályázat

fenntartja városunk ápoltságát, élhetősé-
gét. Virágosításra hívjuk a vállalkozásokat 
annak érdekében, hogy ne a költségvetés 
terhére, hanem társadalmi szerepvál-
lalásuk kereteiből szépüljenek parkok, 
zöldterületek. Vállalkozók javaslatára lét-
rehozunk egy szolidaritási alapot, ahová 
az egy százalékot befizethetik, és ezzel 
a város működéséhez, üzemeltetéséhez 
járulhatnak hozzá.

 Az önkormányzat az elmúlt években 
mintegy 1 milliárd forintért finanszíro-
zott oktatási, kulturális és sport tevé-
kenységeket. Az idei költségvetésben 
keletkező hiány fedezetének biztosí-
tására a ezen támogatások területén 
szeretnénk 15 százalékos, mintegy 300 
millió forintos megtakarítást elérni.  
A költségvetésben arra teszünk javasla-
tot, hogy a nagyobb sportszervezetek és 

nonprofit gazdasági társaságok kivételé-
vel a civil szervezetek a jövőben pályázat 
útján juthassanak forráshoz - az okta-
tás-nevelésre 20 milliós, a művelődés, a 
kultúra és sport területére 30-30 milliós 
keretből. A korábbi évek nagyságrendjé-
hez viszonyítva ezek az összegek 35-40 
százalékkal alacsonyabbak. A tavalyi tá-
mogatások elszámolásának határidejét 
– a járványhelyzet miatt – számos szer-
ződésmódosítással meghosszabbítottuk 
és addig nem lehet új támogatási igényt 
benyújtani, amíg az előzővel nem szá-
moltak el. Ezért várhatóan a pályázatok 
megnyílása is csak a második negyedév 
végére várható.

- Továbbra is kiemelt feladatunk a 
szociális ellátásban a Máltai játszóterek 
fenntartása, a Máltai Szeretetszolgálat,  
a Vöröskereszt, az Utcai Szociális Segítők 
Egyesülete és a Mozgáskorlátozottak 
KEM Egyesületének támogatása, az ide 
szánt források rögzítettek és az előző 
évivel azonos szintűek.

- Nemzetiségi önkormányzatainkat, 
az ifjúságügyi és idősügyi feladataink 
ellátását az előző évnek megfelelő, vál-
tozatlan összeggel támogatjuk. 

- A város kiemelt jelentőségű sport-
szervezeteinek támogatásában 2021-ben 
is részt kívánunk venni, de a jelenlegi 
költségvetési terveink a tavalyihoz ké-
pest mintegy 35 százalékos csökkenést 

mutatnak. A Városi Szabadidő Szövet-
ségnek továbbra is biztosítjuk a 25 mil-
liós támogatást, amely a Jubileum park 
fenntartását szolgálja.
- Tatabánya központjában a városkapu 
üzletház beruházására nem kaptunk 
kormány engedélyt a kezességválla-
láshoz. Vitatjuk a döntést, és felülvizs-
gálatát kértük, hiszen az eredetileg a 
Mészáros érdekeltséggel közösen alá-
írt, 2,8 milliárdos hitelt csökkentettük.  
Az épület két szinttel való csökkentése 

a bank által is megkérdőjelezett megté-
rülést segítené.

Biztosított viszont a forrás az idén lif-
tek telepítésére a vasútállomás peronja-
ira, melyhez a MÁV együttműködésére 
is szükségünk lesz.

- A közvetett önkormányzati tulaj-
donban lévő társaságainknak átadott 
kötelező feladatok finanszírozása már 
komoly feladatot jelent számunkra.  
A közművelődési, művelődési, sportléte-
sítmény fenntartási, közlekedési feladatok 

ellátása ebben a körben 1,3 milliárd Ft, 
melyből a jelenlegi költségvetési javaslat 
közel 200 milliós megtakarítást tartal-
maz. Tavaly a T-Busz Kft. a helyi közle-
kedésben várhatóan 130 milliós veszte-
séget realizál, melyet az éves 500 millió 
forintos költségkompenzáció mellett át 
kell adnunk a cégnek. A Cseri Strand Kft. 
működtetésében lévő városi uszoda is 
változatlan, 80 milliós éves támogatást 
igényel. Az Agora nKft-nek okoz a legna-
gyobb gondot a város költségvetési hiá-
nya. Sajnos költségmegtakarítás döntően 
a személyi jellegű költségekből érhető el. 
Bízom benne, hogy az ügyvezető kellő 
alapossággal választja ki a munkáját segítő 
kollégák közül azokat, akik nélkülözhetők 
ebben a nehéz időszakban és hiányuk 
nem okoz gondot a munka beindulásakor.

A rendezvényeket szintén a spórolás 
jellemzi. Amikor már lesz lehetőség az 
összejövetelekre, terveink között olyan 
programok szerepelnek, melyeket a helyi 
művészeti csoportok szerepléseivel sze-
retnénk megtölteni.

Összességében anyagilag nehéz, de 
kihívásokkal teli és összefogást, szoli-
daritást igénylő évet kezdtünk. Ehhez 
kérek a városlakóktól türelmet, meg-
értést és természetesen együttműkö-
dést, amit előre is köszönök. Hiszek 
közösségünk erejében, támogassuk, 
segítsük egymást!

Szücsné Posztovics Ilona
Virágosításra hívjuk a vállalkozásokat -így nem a költségvetés terhére, hanem társadalmi szerepvállalásuk kereteiből szépülnek a parkok

2020-ra a T-Busz Kft. a helyi közlekedésben várhatóan 130 milliós veszteséget realizál.

Tatabánya két új hídján keresztül lehet 
megközelíteni az átépített Millenniumi 
közparkot. A Csónakázó tó és környé-
ke teljesen megújult, tavasszal a füves 
területek rendezésével, füvesítéssel 
folytatódik a munka. A Köztársaság úti 
buszmegálló (volt Hanzi söröző) és a 
Jubileum Park felől egy-egy kerékpáros 
és gyalogos hídon kelhetünk át a park 
felé. Ennek a két hídnak keres nevet a 
város. A pályázati kiírás megtalálható a  
www.tatabanya.hu oldalon. A legfon-
tosabb tudnivalók között olvasható, 
hogy elsősorban névpárokat fogad-
nak el, tehát a két híd elnevezésé-
nek kapcsolódnia kell egymáshoz. 
A cél, hogy Tatabánya természeti 
értékei, hagyományai, történelme 

kapjon főszerepet az elnevezés során. 
A pályázatokat a Tatabányai Múze-
um, valamint a József Attila Városi  
és Megyei Könyvtár munkatársai állítják 
javaslati sorrendbe. A legesélyesebb 10 
pályázatot szavazásra bocsátja a város, 
így a tatabányai online oldalak és újságol-
vasók dönthetnek a hidak elnevezéséről.

A pályázat benyújtási határideje: 
2021. március 21., a részletek olvashatók  
Tatabánya online felületein. Az első 
három legtöbb szavazatot kapott pá-
lyázat beküldője tatabányai ajándéko-
kat, helyi termelők portékájából készült 
csomagot vehet át növekvő értékben. 
A nyertes pályázó nevét - amennyiben 
vállalja - a hidak nevével együtt tüntetik 
fel mindkét oldalon.

Továbbra is kiemelt feladatunk a szociális ellátásban a Máltai játszóterek fenntartása.
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Szolidaritás  
a vállalkozókkal
Módosult a parkolási rendelet a tata-
bányai székhellyel rendelkező vállal-
kozások számára. Az első gépjárműre 
vásárolható éves parkolóbérlet 90 szá-
zalékkal olcsóbb lesz. 90 ezer helyett 
9 ezer forintba kerül a bérlet az első 
autóra, míg a másodikra 81 ezerbe.

A többi parkolási jegy és bérlet díja 
emelkedni fog. A Megyeháza téren 
épülő mélygarázs parkolási díjait és a 
város többi részében érvényes díjté-
teleket össze kell hangolni. Ezen felül 
az is cél, hogy a várakozási díjakkal 
olyan módon legyen szabályozható a 
parkolás, hogy az a tatabányai lakosokat 

részesítse előnyben. Az egyes övezetek 
óradíjai a következőképp alakulnak 
február 1-től:

I. 300 Ft/óra  
II. 250 Ft/óra  
III. 200 Ft/óra
A Tatabánya Kártyák éves díja nem 

változik.
Miután 2020. novembertől egy 

kormányrendelet értelmében ismét 
díjmentes a közterületi parkolás, a már 
megváltott parkolási bérletek érvé-
nyessége kérvény alapján a veszélyhely-
zet időtartamával megegyező naptári 
napok számával meghosszabbítható. 
A kérvény a városi honlapról letölthe-
tő, és a veszélyhelyzet megszűnését 
követő 10 napon belül kell benyújtani 
elektronikusan a parkolas@tatabanya.
hu e-mail címre küldve vagy a parkolási 
ügyfélszolgálaton személyesen.

Városvédelmi 
programot hirdetett  
a polgármester

Szücsné Posztovics Ilona január ele-
jén saját közösségi oldalán jelentette be, 
hogy a járványhelyzet hatásai, illetve a 
központi elvonások miatt az önkormány-
zati közszolgáltatások biztosítása ve-
szélybe került. Úgy fogalmazott, felelős 
vezetőként kénytelen lépéseket tenni az 
önkormányzat pénzügyi helyzetének ja-
vításáért, ezért városvédelmi programot, 
intézkedéscsomagot hirdetett.

A 2020. decemberi Jó Szerencsét ma-
gazinban mutattuk be, hogy Tatabánya 
önkormányzatának többszáz millió fo-
rintos bevételkieséssel kell számolnia az 
idén. Ezután december végén jelentette 
be a kormányfő, hogy felére csökkentik 
a kis- és középvállalkozások és egyéni 
vállalkozók iparűzési adóját. 

A helyi iparűzési adót (HIPA) az illeté-
kes helyi önkormányzat számára fizetik 
a vállalkozások. Akkor kell megfizetni, 
ha egy vállalkozónak a székhelye vagy 
a telephelye állandó jelleggel, vagy ide-
iglenesen 30 napot meghaladó ideig az 
adott önkormányzat területén található, 
ott vállalkozói tevékenységeket végez, 
jövedelmeket szerez. A HIPA mértékét 

mindig az illetékes önkormányzat ha-
tározza meg: kérheti a vállalkozás tiszta 
profitjának maximum 2 százalékát, vagy 
teljes mértékben el is tekinthet az ipa-
rűzési adó beszedésétől.

A 25 ezer fő alatti települések az adó-
bevétel kiesés kompenzálásaként támo-
gatást kapnak a kormánytól, a nagyobb 
önkormányzatok pénzügyi helyzetét 
egyenként tekintik majd át. A bejelen-
tést követő kormányrendeletből derült ki, 
hogy a vállalkozások külön kérvény alap-
ján csökkenthetik 1 százalékra az általuk 
fizetendő helyi iparűzési adó mértékét.

Tatabánya önkormányzatának utolsó 
lezárt adóévi adatai alapján a kis- és kö-
zépvállalkozói szektor kimutatott végle-
ges adójának összege 2,6 milliárd forint, 
melynek csaknem fele kiesik.

A csökkentett adómértékkel tehát csak 
az a vállalkozás élhet, amelyik ezt az igé-
nyét 2021. február 25-ig az önkormányzat 
adóhatóságához bejelenti az erre a célra 
szolgáló formanyomtatványon. Amelyik 
vállalkozás nem tesz semmit, változat-
lanul 2 százalékos mértékű adót fizet az 
önkormányzatnak. 

Tatabánya polgármestere közleményé-
ben azt írta, a járványhelyzet gazdasá-
gi hatásaként, valamint a kormányzati 
adóelvonás és a HIPA bevétel csökkenés 
eredményeként összesen közel 2 mil-
liárd forint bevétel csökkenéssel szá-
mol a város költségvetésében. Az ún. 

városvédelmi program intézkedései 
tehát ezt a hiányzó forrást hivatottak 
valamilyen módon pótolni.

a városházán 
kezdődött a 
megtakarítás

Tatabánya működtetéséhez 16 milli-
árd forintra van szükség, melyből állami 
támogatásként 6 milliárd forintot kap a 
város. A fennmaradó 10 milliárdot saját 
bevételeiből kell fedezni, melynek 80 
százalékát a helyi adók, a többit a va-
gyonhasznosítás, az előző évi maradvány, 
illetve szükség esetén külső forrás fedezi.

A bejelentett intézkedéscsomag első 
eleme a polgármesteri hivatal kiadásait 
csökkentette. A polgármesteri közlemény 
szerint miután áttekintették a hivatal 
létszámhelyzetét, valamint az ellátandó 
feladatokat és munkaköröket, azt tapasz-
talták, hogy míg 2014-ben a hivatal 215 
fővel működött, addig 2019-re a dolgozói 
létszám 250 fő fölé emelkedett, miköz-
ben feladatok kerültek ki a működéséből. 
Ezért egy közel 10 százalékos létszámle-
építés mellett döntöttek, ami 2021-ben 60 
millió forintos, következő évtől 130 millió 
forintos bérköltség megtakarítást jelent. 

a számok tükrében
A 2018-ban bevezetett „hűségpénz” 

intézménye - mely a hivatali szolgálat-
ban eltöltött hosszú éveket jutalmazta - 
megszűnt. Ennek a költségekre gyakorolt 
hatása mintegy 60 millió forint. Döntés 
született a polgármesteri hivatal szerve-
zeti átalakításáról, az irodák száma 16-ról 
15-re csökkent, mely egy fő vezetői státusz 
elvonását és ezáltal költségcsökkentést is 
jelent. A korábbi évekkel ellentétben 2021-
ben a hivatalban dolgozó köztisztviselők 
alapilletménye nem emelkedik.

Az egyik, a közvélemény számára leg-
meglepőbb döntés a főállású alpolgár-
mesterek számának két főről egy főre 
csökkentése volt. Fekete Miklós alpolgár-
mester 2021. február 1-jétől önkormány-
zati képviselői minőségében dolgozik 
tovább a közgyűlésben.

A képviselők sem 
maradtak ki

Február elsejétől a képviselői tisztelet-
díjak is módosulnak. Az önkormányzati 
képviselők díjazását a közgyűlés szerve-
zeti és működési szabályzata tartalmazza 
mely egy, a polgármester által meghozott 
rendelet következtében úgy módosult, 
hogy minden képviselő és minden „kül-
sős” (nem képviselő), de bizottsági tag 
számára megítélt tiszteletdíj 30 száza-
lékkal csökkent.

Egy tatabányai önkormányzati kép-
viselő eddig bruttó 171.120 forintot vi-
hetett haza, február 1-től bruttó 119.783 
forinttal kell beérnie. Ez azonban csak 
a képviselő alapdíját jelenti, amely 
megemelkedik, ha a képviselő tagja 
egy önkormányzati bizottságnak, még 
magasabb a díjazása, ha elnököl egy 
bizottságot, vagy tanácsnokként lát el 
további önkormányzati feladatokat. Ha 
egy képviselő tanácsnoki feladatokat lát 
el, és emellett két szakbizottságnak is 
tagja, bruttó 419.244 forintot vihetett 
haza, február 1-jétől pedig bruttó 293.471 
forintot keres. A tiszteletdíjak csökken-
tésével éves szinten 23,5 millió forintot 
spórol az önkormányzat.

szűkülő testületek

Február 1-jétől csökken egyes többségi 
önkormányzati tulajdonban lévő cégek 
felügyelőbizottságának, valamint T-Szol 
Zrt. igazgatóságának taglétszáma. 

Egy felügyelő bizottság feladata, hogy 
az ügyvezető (a gazdasági társaság ve-
zetése) és a döntéshozó (önkormány-
zat közgyűlése) szervtől függetlenül 

ellenőrizze a szervezet törvényes mű-
ködését. A Polgári Törvénykönyv a 3 fős 
felügyelő bizottságot tekinti főszabály-
nak, kinevezése a közgyűlés, illetve az 
alapító döntési joga, szakmai végzettség, 
szakmai gyakorlat nem követelmény.

A törvényben előírt minimális feltétele-
ket betartva egy rendelettel kettő igazga-
tósági tagot, és kilenc felügyelőbizottsági 
tagot hívott vissza a polgármester.

A T-Szol Tatabányai Szolgáltató Zrt. igaz-
gatóságának és felügyelőbizottságának 
taglétszáma 5 főről a törvényben megha-
tározott minimális 3 főre csökken. Az igaz-
gatóságból távozik Lévai Ferenc Gergely 
és dr. Hidas János, a felügyelőbizottságból 
Petricsek József és Boda Bánk László.

Az AGORA Sport és Szabadidő Közhasz-
nú Nonprofit Kft. felügyelőbizottságából 
távozik Nagy Béla, Keresztesi Krisztián 
és Inzsöl Nikolasz, a T-Busz Tatabányai 
Közlekedési Kft. esetében Bognár Zoltán 
és Böhm András. A T-Ingatlanfejlesztő 
2016 Kft. felügyelőbizottságából távozik 
Eichkern Ferencné, a T-HÁZ Kft. esetében 
Bujtor Éva és Járási László.

átalakuló 
támogatások

A tavaly indult 30 százalékos bérki-
egészítési program a szociális szférában 
folytatódik, idén július 1-től újabb 10 szá-
zalékos bérkiegészítést kapnak a szociális 
ellátásban, idősgondozásban dolgozók.

Az önkormányzat által folyósított 
civil, művészeti, kulturális, oktatási és 

sport feladatokat ellátó szervezetek tá-
mogatási rendszere is megújul. Jelenleg 
vannak olyan civil szervezetek, melyek 
támogatása önálló költségvetési soron 
szerepel a város költségvetésében, míg 
más szervezetek különböző témájú ön-
kormányzati pályázatokon, valamint 
országos vagy nemzetközi pályázati le-
hetőségeken való részvétellel biztosítják 
működésüket, programjaikat. Az önkor-
mányzat rendeletben fogja szabályozni a 
városban tevékenykedő szervezetekkel, 
intézményekkel, formális csoportokkal 
való együttműködést, így egységes, pá-
lyázat keretében kívánja átadni a pénz-
ügyi támogatást. A pályázati anyagokat az 
önkormányzatok szakbizottságai fogják 
elbírálni.

A kiemelt jelentőségű sportszervezetek 
támogatására, versenysportra az idén a 
tervek szerint nem jut annyi, mint koráb-
ban. A Városi Szabadidő Szövetségnek, 
amely széles rétegnek kínál közkedvelt 
és térítésmentes programokat, 2021-ben 
is biztosítja a költségvetés-tervezet a 25 
millió Ft-ot, mely a Jubileum park fenn-
tartását szolgálja.

A közvetett tulajdonban lévő gazda-
sági társaságok költségvetését is át kell 
tekinteni. Többletkiadást jelent a T-Busz 
Kft. tavaly realizált 130 millió forintos 
vesztesége, a Cseri Strand Kft. működte-
tésében lévő városi uszodát is változatla-
nul 80 millió forinttal kell támogatnunk.  
Az AGORA nKft. fenntartásában lévő 
művelődési házak, sportlétesítmények 
viszont csak korlátozottan lesznek mű-
ködőképesek az év egy részében a pan-
démia miatt, így az önkormányzat által 
átadott támogatás mértéke is kisebb lesz.

Közel 2 milliárdos bevétel csökkenéssel számol a város, miközben a városüzemeltetési feladatok másfél milliárdot tesznek ki.
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neVezőket 
Várnak
Március 1-ig lehet jelentkezni a XIV. 
Nemzeti Vers-, Énekelt Vers és Próza-
mondó Versenyre. Amatőr vers- és pró-
zamondók, verséneklők jelentkezését 
várják, akik betöltötték 14. életévüket, 
és befejezték tanulmányaik nyolcadik 
évfolyamát. A jelentkezők öt verssel, 
megzenésített verssel vagy prózával 
nevezhetnek (kettő József Attila vers 
vagy próza és egy vers vagy próza az 
egyetemes magyar irodalomból választ-
va). Az országos döntő Tatabányán lesz 
április 8-9-10-én.

A verseny Tatabánya Megyei Jogú 
Város Önkormányzata, Magyar Vers-
mondók Egyesülete, József Attila Megyei 
és Városi Könyvtár, Új Forrás folyóirat, 
Agora Nonprofit Kft. a Magyar Írószö-
vetség, a Szépírók Társasága és a Fiatal 
Írók Szövetsége szakmai támogatásával 
jön létre.
Bővebb információ: 
www.vers.hu 
www.avertesagoraja.hu. 

projekt a tiszta levegőért
Európa szerte egyre nagyobb az igény 
a fára, mint tüzelő- és nyersanyagra. 
Ezzel együtt sajnos az illegális fakiter-
melés is folyamatosan veszélyezteti a 
fával borított területek fenntartható 
hasznosítását. 

Hazánkban még mindig probléma 
a nem megfelelő tüzelőanyaggal való 
fűtés, mely jelentős mértékben hoz-
zájárul a rossz levegőminőség kiala- 
kulásához.

A HungAIRy projekt – melyben a ta-
tabányai önkormányzat is részt vesz 
- egyik eleme a tűzifa ellátási lánc 
szereplőinek vizsgálata, a fa alapú bi-
omassza előállításának feltérképe-
zése, valamint a lakossági fűtési szo-
kások felmérése. A projekt keretében 
állítottak össze egy kérdőívet a fűtési 
szokásokról, melyet Tatabányáról már 
közel százan kitöltöttek. A válasza-
dással hozzájárulhatunk egy tisztább 
levegőjű fűtési időszak eléréséhez.  
Az online kérdőíves felmérés elérhető 
itt: hermanottointezet.hu/kerdoiv-02

Tatabányán sem lélegezhetünk fel?
Országos hírportálok az elmúlt hóna-
pokban többször írtak arról, hogy vá-
rosunkban szennyezett a levegő. A kör-
nyezetünkben fellelhető káros anyagok 
jelenléte könnyedén ellenőrizhető.

Oláh András, Tatabánya környezet-
védelmi referense tájékoztatása sze-
rint Tatabányán, a Szent Borbála úton 
az OMV kút és a Penny üzlete között 
működik a város egyetlen automata lég-
szennyezettségmérő állomása, melyet a 
Győr-Moson-Sopron Megyei Kormányhi-
vatal üzemeltet. Az általa mért adatokat 
folyamatosan figyelemmel lehet követni 
a levegominoseg.hu/automata-mero-
halozat oldalon. 

Oláh András elmondta: az egészség-
ügyi határértéket 8-9 éve nem lépte túl 
tartósan a tatabányai levegőben mért 
mennyiség. Jól látható az aktuális ( janu-
ári) adatokból, hogy késő estétől hajnalig 
ugrik meg a szálló por értéke - döntő-
en a fűtés miatt. Ha hulladékkal, illetve 
szennyezett vagy vizes fával fűtenek a 
családi házakban, egyéb vegyianyagok 

mellett jelentős mennyiségű por kerül a 
levegőbe. Ezért is kell folyamatosan ügyel-
ni a megfelelő minőségű, száraz tűzifa 
használatára. Az időjárás is befolyásolja 
a mért értékeket. Párás, ködös, szél nél-
küli időben a por a földfelszín közelében 
kering, míg az eső szinte kimossa a leve-
gőből, és a talajra kerül.

       rossz fűtési szokások
– rossz leVegő

A Tatabánya Kártyák meghosszabbítása és a parkolási ügyfélszolgálati ügyin-
tézés személyesen is elérhető. Polgármesteri Hivatal Parkolási Ügyfélszolgálata 
(Komáromi utca 65.) 
Hétfő: 8-12 és 13-17 óra
Kedd-csütörtök: 8-12 és 13-16 óra
Péntek: 8-12 óra
Ügyfélszolgálat e-mail: parkolas@tatabanya.hu
Telefon: +36-34/309-313
A novemberi és decemberi lejáratú kártyákhoz regisztrált gépjármű díjmentes 
parkolási regisztrációját 2021. január 31-ig meghosszabbította a város. A veszély-
helyzet ideje alatt érvényes bérlettel rendelkező ügyfelek a megvásárolt bérlet 
időarányos beszámításával kapcsolatban Tatabánya MJV honlapján találhatnak 
bővebb információt: tatabanya.hu/varosunk/parkolas
Tatabánya Kártya meghosszabbítása: Földi Imre Sportcsarnok aulája (Tatabánya, 
Szent Borbála út 19.)
hétfőtől péntekig 9-18 óra
szombat, vasárnap: 9-12 óra
A Tatabánya Kártya éves díja nem változott. Mindkét helyszínen a kötelező 
járványügyi szabályok betartása mellett intézhetik ügyeiket.

otthont melegít 
a feldarabolt fenyő
Elbontották az ünnepi dekorációt az 
Árpád téren. A hagyományok szerint 
Vízkereszt Napján szokás leszedni a 
karácsonyfát, ezen a napon kezdő-
dik a farsangi időszak. Daru emelte 
ki a hatalmas talpból a város kará-
csonyfáját, amit egy, a Turul hegy-
oldalban élő rászoruló családhoz 
szállítottak tűzifának. Elmondásuk 
szerint egy kis kályhával fűtik há-
zukat, így körülbelül egy hónapig 
biztosítja majd az otthon melegét 
a feldarabolt fa. 

Az önkormányzati faápolási mun-
kákból, illetve fakivágásokból szár-
mazó faanyagot egész évben rászo-
ruló családoknak, személyeknek 
osztják ki. Ezen kívül gyakoriak a 
felajánlások is, a Carbonex Kft. és 
a Végh Kft. tavaly egész évben tü-
zelőanyag felajánlásokkal segítette 
a tatabányaiakat. Adományaikat ez-
úton is köszönjük.

tatabánya 
Kártyák

A Szent Borbála úton működik a város 
egyetlen automata légszennyezettségmérő 
állomása.

Fűtéshez is kérhetik az önkormányzat segítségét
Lakhatási kiadásokra is igényelhet település támogatást a tatabányai tartózkodási 
hellyel vagy állandó lakóhellyel legalább három éve folyamatosan rendelkező tulaj-
donos, haszonélvező és bérlő. 

A támogatás természetbeni (szén vagy tűzifa) és pénzbeli formában állapítható 
meg. Villany, víz, gáz és távhő-szolgáltatás vonatkozásában is lehet pénzbeli támo-
gatást kérni, az önkormányzat ezt közvetlenül a szolgáltatónak fizeti.

A szolgáltatókhoz érkezett támogatásokat tavaly több mint 1600 fő vette igénybe, 
közülük a legtöbben a távhő és melegvíz szolgáltatás kiadásaihoz kértek segítséget. 
A fűtési szezon beindulása óta szenet 69 család, tűzifát 49 család, fabrikettet 1 csa-
lád igényelt és kapott.

A települési támogatást a Polgármesteri Hivatal bejáratánál kihelyezett nyomtatvá-
nyok, online a tatabanya.hu weboldalon a Városháza, Elektronikus ügyintézés, Hatósági 
Iroda, Szociális csoport menüpontok alatti nyomtatványok segítségével lehet igényelni.

Tűzifa lehet a támogatás
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a Város 
legrangosabb 

díjait Vehették át

Hagyományosan Szent Borbála napján adja 
át a polgármester a város legrangosabb 
díjait. A járványügyi előírások miatt csak 
szűk körben, a családjuk, illetve közvetlen 
munkatársaik jelenlétében vehették át a 
díjazottak az elismeréseket. Az Ezüst Tu-
rul-díjat Szunyogh László képzőművész, 
tanár, Fátrai Zsuzsanna óvodapedagógus, 
óvodavezető részére ítélte oda a város. A 
Szabó Ignác Díjat dr. Geiszelhardtné dr. 
Szalai Erika a Tatabánya Járási Egyesített 
Szociális Intézmények orvosa vehette át. 
Az idén Tatabánya Díszpolgára címet ado-
mányozott a város dr. Iffiú András volt 
bányamentő, háziorvos részére.

Szunyogh László szobrászt, egyetemi 
docenst kiemelkedő művészetpedagógiai, 
tudományos, egyetemi oktatói munkás-
sága és művészeti alkotó tevékenysége 
alapján javasolták az elismerésre. 1978 óta 
kiállítóművészként jelen van a művészeti 
közéletben. Tanárai és mestere, Csík-
szentmihályi Róbert a progresszív magyar 
éremművészet szemléletét adták át az 
induló művésznek. Később eltávolodva 
mesterei hatásától, egyre inkább egyéni 
hangon szólalt meg, elsősorban lírai szem-
léletet közvetítve érmeiben. Munkássága 
során mindig jelen volt a kisplasztikák 
készítése is, többnyire bronzból. Ezek-
ben elsősorban a férfi-nő kapcsolat le-
hetséges harmóniáját kutatja. Időközben 
érdeklődése elmozdult a táj témakörének 
irányába. Ingázó életmódjának köszönhe-
tően elsősorban a vonatablakban feltáruló, 
mozgásban lévő táj köti le figyelmét. Ezt 
az élményt feldolgozta nagyobb méretű, 
bronz kisplasztikákban és áttört érem-
tárgyakban. Az új tematika kifejezésére 
a viaszveszejtéses bronzöntés technikája 
ad rugalmas kereteket.

A Millenniumra 2001-ben Tatabányán, 
a Csónakázó tó szigetén felállított Napóra 
szoborkompozíciója mészkőből faragott 
főalakja az ember jövőjéért aggódó szem-
léletet tükrözi.

A vizuális nevelés különböző területe-
in, elsősorban a tanítóképzésben végez 
oktatói munkát. Kiemelkedően fontosnak 
tartja, hogy az intézményből kikerülő ta-
nítók a szakmai felkészültségen túl legye-
nek fölvértezve kreatív képességekkel is, 
hiszen a jövő nemzedékeinek oktatásában 
nélkülözhetetlen a váratlan helyzeteket 
és problémákat megoldani tudó egyének 
nevelése.

A tehetségek felkutatása és felkarolása 
érdekében, oroszlánrészt vállat az Apáczai 
Művészeti szakkollégium megszervezé-
sében 2011-ben, amelynek ma is ellátja 
koordinátori tisztségét.

Városunk rangos elismeréseihez ké-
szített alkotásokat. Így saját munkáját 
vehette át Ezüst Turul díjként.

Tatabánya Díszpolgára dr. Iffíú And-
rás, aki bányaüzemi körzeti orvosként 
kezdte és 25 éven keresztül dolgozott 
a Tatabányai Szénbányák kötelékében. 
Pályázat alapján kapott Tatabányán bá-
nyaüzemi körzeti orvosi állást. Ellátási 

területe a VlI-es telepi körzet mellett a 
homoküzem, a levegőüzem és a rugógyár 
volt. Életét végigkísérték a bányászváro-
sok: Ajka, Tapolca, Pécs, Tatabánya. 1969-
ben, miután leszerelt a katonaságtól, a 
Tatabányai Szénbányákhoz szerződött 
üzemorvosnak és bányamentő orvosnak. 
Időközben városi szakfelügyelő főorvos is 
lett, mellette végezte a helyi rehabilitáci-
ós bizottság, valamint a város táppénzes 
ellenőrző főorvosa teendőit. Részt vett 
aktív bányamentőként a tűzben, vízben, 
gázban történt balesetek ellátásában, a 
vadorzói és a márkushegyi nagy tömeg-
szerencsétlenség sérültjeinek ellátásában 
és a mentés megszervezésében. Közben 
1985-ben foglalkozásegészségügyi szak-
vizsgát tett.

25 év eltelte után Dr. Schmelek Zsuzsát 
követte a bánhidai körzetben. 1986-ban 
készült el családi házuk, így nem csak 
munkahelye, de négy gyermekével, fele-
ségével lakóhelye is Bánhidához kötötte.

Jelenleg 15 unoka és két dédunoka tartja 
aktívan doktor urat, akinek a sport vé-
gigkísérte életét. 14 éves koráig úszott, 
10 évig röplabdázott, amikor teheti, ba-
rátaival teniszezik. Betegsége miatt nem 
tudta személyesen átvenni a díjat, de a 
Díszpolgári Könyvet otthonában aláírta.

A városházán családja körében ve-
hette át a 2020. évi Szabó Ignác-díjat  
dr. Geiszelhardtné dr. Szalai Erika,  
a Tatabányai Járási Egyesített Szociális 
Intézmények háziorvosa.
- A betegei azt nyilatkozták, hogy türelmé-
vel, figyelmességével, emberszeretetével 
legalább annyira hatékonyan segíti a gyó-
gyulásukat, mint orvosi szaktudásával.

- Minden orvos a személyiségével is 
gyógyít. Én szerencsésebb helyzetben 
vagyok, hiszen „házhoz megyek”, több 
időm jut a betegeimre. Egy átlagos pra-
xisban 5-10 percenként váltják egymást 
a páciensek, ez nagyon megterhelő hely-
zet. Csaknem 300 idős ember tartozik 
hozzám, sokukat évek óta, néhányukat 
egy-két évtizede is kezelem - érthető, 
hogy szorosabb kapcsolat is ki tudott 
alakulni.

- Egy idősotthonban talán még nagyobb 
a szerepe az emberi kapcsolatoknak…

- Igen, az idősek gyógyításában (is!) 
nagyon fontos a lélek ápolása. Gyakran 
egy konfliktus a szobatárssal, vagy egy 
rossz hír otthonról felerősíti a beteg 
panaszát, ezért ilyenkor nemcsak a 
gyógyszert írom fel, hanem pár szóval 
megpróbálok a lelki eredetű problémával 
is foglalkozni. Néhány kedves, emberi 
gesztussal - ha a helyzet megengedi - 
akár humorral többet tudunk segíte-
ni, mint a szűken értelmezett orvosi 
kezeléssel.

- A járvány alatti bezártság is megne-
hezíti a mindennapokat?

- Korábban a lakók elmentek kirándul-
ni, színházba, különböző rendezvényeket 
szerveztek az intézményen belül, ezek 
most mind hiányoznak. A családdal való 
kapcsolattartás is nehéz, ezért fontos fel-
adata van minden gondozónak, nővérnek, 
gyógytornásznak, hogy szellemi-testi 
foglalkozásokkal, feladatokkal értelmes 
célokat mutassanak a mindennapjaikban. 

- A járvány nélkül is nehéz lehet fel-
dolgozni, ha egyik napról a másikra ki-
szakadunk a megszokott környezetünk-
ből és idegen emberek közé kerülünk egy 
otthonban.

- Az otthonba kerülés legtöbbjüknek 
trauma, sokan egyfajta kitaszítottság-
ként élik meg. Az ő gyermekeik sem fi-
atalok már, de még dolgozniuk kell, és 
lelkiismeretfurdalásuk van, amiért nem 
tudják ellátni a szüleiket. Az itt dolgozó 
szakembereknek így még az is a feladata, 
hogy ezt a feszültséget oldják, gyakran a 
depresszióból is kisegítsék az időseket, és 
persze megnyugtassák a hozzátartozó-
kat is. Biztosan szükség lenne még több 
otthonra, és az ott dolgozók nagyobb 
megbecsülésére. 

Fátrai Zsuzsanna, a Benedek Elek 
Óvoda intézményvezetője érdemelte ki 
a 2020. évi Ezüst Turul díjat kiemelkedő 

óvodapedagógiai munkájával, valamint 
a szakma fejlesztéséért és a gyermekek 
jólétének előmozdítása érdekében vég-
zett közszolgálati tevékenységével. 

- Az óvodapedagógus szerep betöltése 
egy bizonyos személyiségtípust igényel. 
Ön mikor és hogyan talált rá a hivatására?

- A miliő már korán megragadott, a 
balatongyöröki bányászüdülőben gyere-
keket táboroztattam, illetve a nyári szü-
netekben dajkaként dolgoztam. Ezután 
sikeres felvételi vizsgát tettem az Árpád 
Gimnázium és Óvónőképző Szakiskolá-
ban. Az akkori V. sz. óvodában kezdtem 
dolgozni, sokat tanultunk a gyakorlat-
ban, és a társadalomtól nagy elismerést 
kaptunk. A ranglétrát végigjártam, korán 
megismertem a hivatás szó jelentését.

- Hogyan látja, a járványhelyzet vál-
toztatott valamit az óvodai dolgozók tár-
sadalmi megítélésén?

- A családra most nagyobb teher hárul, 
a szülők is újraértékelték azt, hogy mit 
jelent foglalkozni a gyerekekkel. Általában 

mindkét szülő dolgozik, a gyerekek sok 
időt töltenek az óvodában, az intézményi 
nevelés szerepe felértékelődött, hiszen 
megnyugtatóbb, ha a gyermek megkapja 
a megfelelő szakellátást és önmagához 
képest tud fejlődni. A családi nevelést per-
sze ez nem pótolja. Érezzük, hogy városi 
és országos probléma is, hogy óvodape-
dagógusból kevés van. 

- Úgy tudom, személyes küldetésének 
érzi, hogy a szakmája előbb említett prob-
lémáira megoldást találjon.

- Szükséges és időszerű lenne a kö-
zépfokú óvodapedagógus képzés újbóli 
bevezetése Tatabányán, ezért elkezdtem 
egy erre vonatkozó szakmai javaslat ösz-
szeállítását. A szakképzett kolléga teljes 
értékű társa lehetne egy pedagógusnak, 
hatékonyabban segíthetne tanügyigazga-
tási dokumentumok vezetésében, illetve 
a gyereknevelésben is. Az elmúlt évti-
zedekben végzett középfokú hallgatók 
80 százaléka pedagógus pályán maradt: 
óvodában, pedagógiai szakszolgálaton 
helyezkedett el, vagy tovább ment taní-
tóképzőbe. Korábban középfokú képzés-
ben dolgozó szakértők is véleményezték 
a javaslataimat. További megyei adatok 
beszerzése után reményeim szerint kor-
mányzati és helyi szinteken is elindulhat 
az érdemi egyeztetés. 

Varga Máté

a személyiségéVel is gyógyít

már az utánpótlás 
neVelésén dolgozik

Szunyogh László szobrász, egyetemi docens
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Önkéntes programokon keresztül is-
merték meg egymást, most egy szer-
vezetbe tömörülnek a diákság kép-
viseletéért. A megalakuló tatabányai 
diákönkormányzat véleményezési 
jogot szeretne az ifjúságot érintő vá-
rosi szintű döntésekben. Gruber Mó-
nikával és Kerekes Máté Istvánnal 
beszélgettünk önkéntességről és diák 
érdek képviseletről.

-Az Év Önkéntes Programja díjat nyer-
tétek a „Korcsolyázzunk Ábrisért!” ren-
dezvénnyel. Honnan indult az ötlet?

-Kerekes Máté: Abszolút a saját ötle-
tünk volt, hiszen a volt történelemta-
nárunk unokája Ábris, akiért megszer-
veztük az egész napot. Először John 
Katalin akkori alpolgármester asszonyt 
kerestük meg az ötletünkkel, illetve 
Moravcsik-Fecskés Orsolyát, a jégpálya 
akkori létesítményvezetőjét és prog-
ramszervezőjét. Ők egyből a kezdemé-
nyezés mellé álltak, illetve Bencsik János 
országgyűlési képviselő úr is segített a 
szervezésben. 

Végül összesen 30 önkéntessel sikerült 
együtt dolgoznunk a program napján. 
Többnyire bárdosos ismerőseink segí-
tettek, de jöttek többen Komáromból, 
Tatáról, Bábolnáról is. Elég színes ön-
kéntes társaság gyűlt össze.

-Hogyan nézett ki a szervező munka, 
bizottságokban dolgoztatok, vagy mindent 
együtt találtatok ki?

-Gruber Mónika: Én ennek a prog-
ramnak a megszervezésében még nem 
vettem részt, a Bárdos László Gimnázi-
um kórusával léptem volna fel, de éppen 
megbetegedtem. Viszont előtte nyomon 
követtem a program szervezését. A kó-
rusvezető tanárnőt (Salló Győzőnét) ke-
resték meg Mátéék, ő elmondta nekünk 
az ötletet, és egyértelmű volt, hogy vál-
laljuk. Szerettünk egyébként is fellépé-
sekre járni, ez meg pedig ráadásul egy 
jó célért is szerveződött.

-K. M.: Különböző programokon kezd-
tünk el ötletelni, minden hónapban tar-
tottunk egy megbeszélést az önkénte-
sekkel. Ott találtuk ki a programtervet, 
a meghívott fellépőket. A Peron Music 

Alapítványtól nagyon sok segítséget kap-
tunk, tőlük is felléptek az ifjú tehetségek, 
pl. a Jam zenekar, felkértük Molnár Lilient 
az Árpádból, Molnár Dominikot a Bár-
dosból, illetve fellépett a Bárdos László 
Gimnázium Kamarakórusa is. Gondol-
kodtunk azon, hogy jó lenne meghívni 
egy sztárfellépőt is a jótékonysági estre, 
és mindenképpen helyi zenészt szeret-
tünk volna, így jutott eszünkbe Pápai 
Joci, aki vállalta is a fellépést. Ezenkívül 
csillámtetoválással, arcfestéssel, ügyes-
ségi játékokkal, tombolákkal vártuk a 
vendégeket.

-Hogyan érzitek, a programszervezés 
közösséggé is kovácsolt benneteket, lesz-
nek további közös projektek?

-G. M.: Gondolkodunk további prog-
ramokon, tavaly év végén is szerettünk 
volna jótékonysági napot szervezni a jég-
pályára, de sajnos a járvány elvitte ezt 
az eseményt is. Viszont idén ugyanígy 
tervezünk egy napot, ezt már a megala-
kuló VDÖK-kel szeretnénk megszervezni. 
Volt még egy közös programunk, az „Egy 
doboz, egy mosoly” kezdeményezéshez 

„A volt történelemtanárunk unokája Ábris, akiért megszerveztük az egész napot.”

csatlakoztunk. Erről először Máté mesélt 
nekem is, majd jobban utána olvastam. 
Ezt egy olyan kezdeményezésnek gondol-
tuk, amelyben már a leendő VDÖK-ösök-
kel is részt vehetnénk. A tavaly novemberi 
online megbeszélésünkön a tatai Kristály 
Imperial Hotel felhívására döntöttük el, 
hogy támogatjuk a rászoruló gyerme-
keket. Megbeszéltük a többiekkel, hogy 
akinek van felajánlandó adománya, azt 
összegyűjtjük és végül hárman átvittük 
Tatára. Volt egy lista a Kristály facebook 
oldalán, hogy milyen felajánlásokra lenne 
igény, egy gyermekotthon lakóihoz ér-
keztek az adományok.

-A VDÖK újjászervezésének gondolata 
is a korcsolyázós programban gyökere-
zik, vagy ettől függetlenül is felvetődött?

-G. M.: Máté keresett fel a korcsolyázás 
kapcsán, de már hatodikos korom óta 
tevékenykedem önkéntes programokban, 
iskolában is, megyei rendezvényeken is. 
Vevő voltam erre az ötletre is, nagyon 
örültem neki, de magamtól nem kezdtem 
volna el. Csapattal együtt csinálni már 
sokkal jobb. Szerintem a most összejött 
csapatban mindannyian arra vártunk, 
hogy ennek legyen egy ilyen intézményes 
kerete. Mindannyiukban benne van a 
vágy, hogy tegyünk valamit a városun-
kért, a közösségünkért.

-Mit tartotok kifejezetten ifjúsági 
ügyeknek? 

-K. M.: Fontosnak tartom a diákok ösz-
szetartását a városban. A Bárdosban van 
egy nagyon jó összetartó közösség közel 
600 fővel, ugyanez elmondható az Ár-
pádról is, de sok iskolában nem tudják ezt 
magukról elmondani, hogy van egy stabil 

közösség és állandó programok, amik az 
egész iskolát lelkesítik, mint pl. nálunk 
a Mikulás Kupa. Szeretném, ha ebbe az 
élménybe a többi iskolát is be tudnánk 
vonni, szeretnénk hasonló programo-
kat szervezni nekik a következő évben. 
Az iskolák között is ki kellene alakítani 
szorosabb kapcsolatokat. 

-G. M.: Olyan közösségi tér hiányzik, 
ahol iskolától függetlenül össze tudnak 
gyűlni a fiatalok, tanítás után, akár csak 
beszélgetni, együtt tanulni. A lényeg, 
hogy meg tudjuk ismerni egymást a váro-
si fiatalokkal, tehát közösségépítés lenne 
a fő funkciója. Jó lenne, ha lenne ilyen 
intézmény, ami kifejezetten ezt a célt 
szolgálja, és alternatív programot kínálna 
szabadidő eltöltésre a fiataloknak.

-Vannak esetleg egyéb diákszervezetek, 
akikkel felvettétek a kapcsolatot?

K. Máté: A Peron Music Alapítvánnyal 
már igen, ők Tatán működnek a piarista 
rendházban. Nekik volt egy projektjük  
„A boldogítók” címmel, ahol öt csoport-
ban lehetett kibontakozni a diákoknak.  
Az „Önkéntes piac” nevezetű megbeszé-
lésen együtt szerveztük meg a programo-
kat. A Peronba számos tehetséges diák, 
illetve már zenekarok is járnak, együtt 
mennek előadásokra és próbálni, bizto-
sítanak számukra fellépési lehetőséget. 
Remélem, hogy a jövőben Tatabányán is 
lesz lehetőségük a helyieknek megmutat-
ni a tehetségüket a városi programokon. 
Illetve kapcsolatban vagyunk a tatai di-
ákönkormányzattal, de a megyéből több 
városban vannak még ismerős diákok, 
akik biztatnak az elindulásra. 

Varga Máté

Az Év Megyei Önkénteseit köszön-
tötte a Komárom-Esztergom  Megyei 
Család, Esélyteremtő és Önkéntes 
Ház 2020 decemberében. Az Év 
Önkéntes Programja: Korcsolyáz-
zunk Ábrisért! A középiskolás Haag 
Laura és Kerekes Máté egykori ál-
talános iskolai tanáruk unokájának 
megsegítésére szerveztek jótékony-
sági akciót, melynek keretében 
mintegy 500 kortársukat sikerült 
bevonniuk a támogató programba. 
A rendezvény teljes bevétele (belé-
pőjegy, korcsolyabérlés, tombola) 
Ábris és családjának megsegítését 
szolgálta.

Tatabánya Megyei Jogú Város Diá-
könkormányzata ideiglenes ügyvivő 
testületet választott 2021. január 
15-én a Polgármesteri Hivatalban. 
Jelenleg 23 fő alkotja a diákönkor-
mányzatot. A járvány elleni védekezés 
miatt bevezetett szabályok nem 
tettek lehetővé egy hivatalos válasz-
tást, ezért a tagság online szavazott 
meg ideiglenes vezetőséget. Szücsné 
Posztovics Ilona polgármester sze-
mélyesen nyitotta meg a rendezvényt 
és átadta a megválasztott vezetőség-
nek a megbízóleveleket. Az ideiglenes 
testület feladata a Diákönkormányzat 
népszerűsítése, tagtoborzás, és az 
éves programterv javaslat kidolgozása 
lesz. A veszélyhelyzet után amint 
lehetőség nyílik rá, a VDÖK megtartja 
első rendes ülését.

Díjat nyertek a 
korcsolyázással

MegalakultakVan múltja 
a diák érdek-
képViseletnek 
tatabányán
2012-ben szűnt meg az előző, a város 
által támogatott diákönkormányzat.  
Az általános- és középiskolák államosí-
tása után az intézmények fenntartója és 
működtetője többé már nem a tatabányai 
önkormányzat volt, a többi között ez ve-
zetett a diákönkormányzat leállásához is.

A tatabányai diákok kezdeményezésére 
a testület újjászerveződik. Számos olyan 

döntés születik városi szinten, amely érinti 
a diákságot, így ők nagyobb véleményezési 
lehetőséget szeretnének. A tagok elkép-
zelése szerint havonta néhány programot 
valósítanának meg az önkormányzattal 
együttműködésben. A VDÖK segítséget 
nyújtana az ifjúságnak, mentorálná a fi-
atalokat, javítaná az életminőségüket és 
programokat szervez a bevonásukkal. 

A kezdeményezést Bencsik János 
országgyűlési képviselő is támogatta.
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így idővel nemcsak a városból, hanem 
a megyéből és az ország más tájairól is 
ide tudjuk vonzani a látogatókat. Tör-
téneti múzeumként elsősorban tör-
téneti irányban kellett gondolkodni. 
Miután a várost a bányászat tette vá-
rossá, kézenfekvő volt, hogy a bányá-
szattörténeti, és ehhez kapcsolódóan 
az életmódtörténeti gyűjteményt kell 
elsősorban gazdagítani. A ’70-es évek 
második felében az életmódtörténeti 
kutatás és anyaggyűjtés meglehetősen 
gyerekcipőben járt még Magyarorszá-
gon, sokat kellett olvasnom, bútorokat, 
textileket, használati tárgyakat begyűj-
tenem a múzeumba. 

A pedagógus szakszervezettel sikerült 
jó kapcsolatot kialakítani, nekik volt egy 
nagyon szép oktatástörténeti gyűjtemé-
nyük, amit felajánlottak a múzeumnak. 

Mivel a Gellért téri épület iskola volt ere-
detileg, így a bányászati emlékek mellett 
az iskolatörténeti gyűjtemény gyarapítá-
sa lett a másik fontos területünk megyei 
szinten. Ászárról sikerült például egy 
csodálatos, 1920-30-as évekbeli osz-
tályterem tárgyi anyagát begyűjteni. 
Később felvettük a kapcsolatot az ELTE 
Segédtudományi Tanszékével és az MTA 
Neveléstörténeti Albizottságával, hogy 
szervezzünk olyan konferenciákat, amik 
az oktatástörténetben hiánypótlók le-
hetnek. Kétévente, több mint tíz éven 
keresztül nagy, országos konferenciá-
kat szerveztünk közösen. Az időközben 
megalakult Modern Üzleti Tudományok 
Főiskolája is támogatta a kezdeménye-
zést – helyet biztosított a konferenci-
áknak. Mindez azt eredményezte, hogy 
amikor ezeréves lett a magyar iskola, 
Tatabánya volt a rendezvények egyik 
fontos helyszíne.

Miután 1985-ben A Közművelődés Háza 
épületébe költözött a múzeum, fejlő-
dött a létszámunk is, így ez egy új idő-
számítás kezdetének tekinthető, ekkor 
lettünk valóban múzeum. „Iparfejlődés 
és munkásélet a tatai szénmedencé-
ben” címmel nyílt itt az első állandó ki-
állításunk, amit az „Életképek Tatabá-
nya múltjából” követett, majd azután a 
város létrejöttének 50 éves évfordulójára  
– a város által átépíttetett kiállítótérben –  
a „Tatabánya története az őskortól a  
várossá válásig” című kiállításunkkal  
elnyertük az „Év múzeuma 1997” 

kitüntető címet. A Gellért téri épület 
megmaradt, 1987-től iskolamúzeummá 
alakítottuk át, amit az 1990-es évek kö-
zepétől – egy létszámleépítést követően 
– már csak időszakosan tudtunk kinyitni, 
az egyedi tantárgytörténeti kiállításso-
rozatunk ellenére. Az épület állagromlása 
miatt aztán értékesítésre került később 
az ingatlan, és az így befolyt összegből 
a skanzen területén sikerült felépíteni a 
Magyar Általános Kőszénbánya Rt. által 
működtetett magán elemi népiskola köz-
ponti épületét két tanteremmel.

A Szabadtéri Bányászati Múzeum alap-
gondolata az volt, hogy a bányászattörté-
neti gyűjteményünket, amely időközben 
szépen gyarapodott, egy egykori bánya-
üzem épületében lehetne tökéletesen be-
mutatni. Tíz évig harcoltunk azért, hogy 
ez megvalósulhasson, végül az akkori 
városvezetés – itt Sárközy Géza tanács- 
elnök és helyettese, Szikora Henrikné 
nevét szeretném megemlíteni –, valamint 
a helyi bányavezetés segítségével ez meg 
is történt. Ekkoriban az ipari múzeumokat 
az adott iparág tartotta fenn, így nagy 
dolognak számított, hogy 1987-ben, a tatai 
szénmedence bányászatának megszűné-
sével múzeumi kezelésbe kerülhetett egy 
volt bányaüzem. 

Taizs Gergő

Februárban folytatjuk. A következő lap-
számból megismerhetik a skanzen szüle-
tésének történetét, valamint a Tatabányai 
Múzeum rendszerváltás utáni helyzetét.

Fűrészné Molnár Anikó a kiállítótérben Kiss Vendel történésszel

Mivel a Gellért téri épület iskola volt eredetileg, így az iskolatörténeti gyűjtemény gyarapítása is fontos terület lett.

Ezer szállal kötődik a városhoz és a bá-
nyászathoz, nem csoda tehát, hogy mun-
káját évtizedeken keresztül példamutató 
szenvedéllyel és szaktudással végezte. 
Múzeumépítőnek is nevezik, hiszen 
hosszú évek tudatos munkájának kö-
szönhetően Tatabányán valódi múzeum 
jöhetett létre, ami a város hagyományait 
méltóképp tudja őrizni. Interjú Fűrészné 
Molnár Anikóval, a Tatabányai Múzeum 
címzetes igazgatójával.

- Tatabányai születésű vagy, tanulmá-
nyaid elvégzését követően kezdő muzeoló-
gusként csöppentél bele a fiatal iparváros 
kulturális életébe. Hogy emlékszel erre 
az időszakra?

- 1972-ben végeztem az ELTE Bölcsé-
szettudományi Karán történelem-újkori 
muzeológia szakon. Tatabányán szület-
tem, és mindig is az volt a vágyam, hogy 
ide kerüljek vissza. Az egyetem elvégzé-
se után szerencsém volt, mert a Komá-
rom-Esztergom Megyei Múzeumi Igaz-
gatóság alkalmazásában Tatán dolgoztam 
egy évig. Bíró Endre, az akkori megyei 
múzeumigazgató, miután már vártam a 
kisfiam megszületését, szólt, hogy Tata-
bányán van egy új- és legújabbkori tör-
téneti gyűjtemény, ne járjak át ekkora 
pocakkal Tatára, hanem mehetek dol-
gozni Tatabányára. Dr. Ravasz Éva volt, aki 
1971-ben a tatai múzeumból áthozta ezt a 
gyűjteményt Tatabányára, a régi Puskin 
Kultúrotthon épületébe. 1975-ben kapta 
meg a gyűjtemény az első kiállítóhelyét, 
a Gellért téri egykori iskola épületét, ahol 
megnyílt az első állandó és időszaki kiállí-
tás, amelyben már én is közreműködtem.

Dr. Ravasz Éva 1976-ban tanácselnök- 
helyettes lett, én pedig ott maradtam 
egyedüli muzeológusként egy négyórás 
adminisztrátorral. Ennyien voltunk akkor 
összesen. Vegyesen emlékszem erre az 
időszakra, mert két alkalommal is szül-
tem: ’73-ban megszületett a fiam, ’76-ban 
a kislányom. 

- Mik voltak az első gondolataid múzeum- 
igazgatóként?

- A második szülési szabadságomról 
Bandi (Bíró Endre – a szerk.) úgy hívott 
vissza, hogy „Anikó, jöjjön vissza. Éva el-
megy, szükség van a munkájára.” Nagyon 
kezdő voltam még, kevés gyakorlattal, az 
is elsősorban gyűjtőmunkából és leltá-
rozásból állt. Dr. Ravasz Évát nagyon jó 

szakembernek tartottam, úgy éreztem, 
nem biztos, hogy lesz elég erőm ahhoz, 
hogy jól elvégezhessem ezt a feladatot. 
Ekkor egy tízezer darabos, elsősorban 
papíralapú, dokumentációs irat-, plakát- 
és fotóanyagból álló gyűjteményről volt 
szó, kevés tárgyi anyaggal, Megyei Mun-
kásmozgalmi és Ipartörténeti Múzeum 
néven. Bandi megbízott bennem, sok erőt 
adott, amikor azt mondta, hogy „Anikó, 
maga meg tudja csinálni!” Az első gondo-
latom az volt, hogy igen, bizonyítani kell, 
itt van egy múzeum, még ha kicsi is, ebben 
a városban. Átgondoltam tehát, hogy Ta-
tabánya történetében mi lehet a fontos, 
merre lehet irányítani a múzeumot. 

- Milyen hosszú távú múzeumszakmai 
tervekben lehetett ekkor gondolkodni, mi 
volt a mozgástér?

- Tatabányán ekkoriban még nem is-
merték a múzeumot, ezért el kellett érni, 
hogy tudjanak rólunk. Ehhez érdekes, 
látványos és meglehetősen nagyszámú 
időszaki kiállítást kellett készíteni a Gel-
lért téri épületben. Volt olyan év, hogy 
szinte havonta nyitottunk meg új tárla-
tot. De ahhoz, hogy ezeket a kiállításokat 
meg lehessen csinálni, bőven gazdagí-
tani kellett a gyűjteményt. Átgondoltam 
tehát, milyen irányba lehetne ezt tovább- 
fejleszteni, mi ennek az intézménynek 
a küldetése. 

Egyedi múzeumot 
szerettem volna, 

ahol olyan kiállítások, 
bemutatóhelyek 
vannak, melyek máshol 
nincsenek,
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    „anikó, maga  
meg tudja csinálni!”



Reichert Gábor 1987-ben született 
Tatabányán, jelenleg is itt él feleségével, 
kisfiával és kislányával. A Bárdos 
László Gimnáziumban érettségizett, 
az Eötvös Loránd Tudományegyetem 
magyar szakán diplomázott, később 
ugyanitt szerzett doktori (PhD) 
fokozatot. Dolgozott újságíróként, 
majd az MTA Irodalomtudományi 
Intézetének ösztöndíjas kutatójaként. 
2016 óta az ELTE Modern Magyar 
Irodalomtörténeti Tanszékének 
oktatója. Az Új Forrás főszerkesztő-
helyettese, az Irodalomtörténet című 
folyóirat szerkesztője.

Hagyományosan kétévente rendezik 
meg Őszi Tárlatot, amely a város, a 
megye fontos képzőművészeti ese-
ménye. A tematikus kiállítás a pro-
fesszionális és amatőr művészeknek 
nyújt alkalmat műveik bemutatására, 
a közönséggel való találkozásra. A leg-
utóbbi időkben országosan ismert, 
Tatabányához kötődő művészek is 
jelentkeztek alkotásaikkal a Vértes 
Agorája Kortárs Galériájában és a 
Tatabányai Múzeumban. Ha a jár-
ványhelyzet engedi, az alapítvány a 
korábban említett két intézménnyel 
közösen, októberben szeretné meg-
rendezni a kiállítást. 

Czakler Márton

Nagyjából cikkünkkel egyidőben jelenik 
meg Reichert Gábor irodalomtörténész, 
egyetemi oktató „Nem szabadulhatok” 
című, Gáll István Tatabányája alcímű 
monográfiája, a Tatabánya Alkotó Mű-
vészeiért Közalapítvány gondozásában. 
A tatabányai kötődésű Kossuth-díjas 
íróról szóló, hiánypótló kötet szerző-
jével beszélgettünk.

- Miben segített a Krajcsirovits Hen-
rik Városi Művészeti Ösztöndíj, és mikor 
találkozott először Gáll István nevével?

- Már régóta szerettem volna írni Gáll 
István munkásságáról. Pár évvel ezelőtt 
beszéltünk róla Szénási Zoltánnal, akivel 
az Új Forrásnál munkatársak vagyunk, 
hogy szervezni kellene egy konferen-
ciát a mostanra már elfelejtett tatabá-
nyai vagy a városhoz szorosan kötődő 

írókról, például Kónya Lajosról, Gállról. 
Gáll szövegeit még egyetemista korom-
ban olvastam, és már akkor ott motosz-
kált az agyamban, hogy komolyabban is 
foglalkozzam vele, de idő hiányában nem 
volt alkalmam rá. Emiatt kapóra jött ez az 
ösztöndíj-lehetőség, beadtam a tervet, és 
nagy szerencsémre megnyertem. Emel-
lett persze anyagilag is nagy segítség volt, 
főleg ezekben a koronavírusos időkben.

- Mi az, ami különösen érdekelte Gáll 
István szövegeiben vagy világlátásában?

- Engem leginkább Gáll egyénisége 
érdekelt, de nem csak az övé, hanem a 
vele egyidőben, tehát a szocializmus kor-
szakának Magyarországán alkotó íróké, 
költőké, irodalmároké. Különösen foglal-
koztat és foglalkoztatott, hogy íróként 
hogyan lehet alkotni és érvényesülni 
nehezített pályán, szabadsághiányos 
körülmények között. És megvizsgálni 
például azt, hogy milyen írói stratégiákat 
alkalmaztak akkoriban az érvényesü-
lésre. Gáll István, mint az a prózájából 
és az esszéiből is kitűnik, egy szorongó, 
önmagával elégedetlen ember volt, és 
mintha a novelláiban, regényeiben ennek 
az okát kutatta volna. Pontosan érezte, 
hogy a régebbről hozott ideológiai el-
kötelezettségei miatt nem tud szabad 
emberként élni. Gáll szerintem nagyon 
tragikus figura volt, és ez a tragikum 
érdekelt. Meg persze az is, hogy ezt nagy 
részben a tatabányaiságához kötötte.

- Ellentmondásos volt a viszonya Ta-
tabányához, de a város komoly lenyo-
matot hagyott a lelkében, és állandóan 
vissza-visszatér hozzá, hol valóságosan, 
hol pedig különböző álneveket adva a vá-
rosnak. Ezek szerint tehát mondhatjuk, 
hogy Tatabánya, és az itteni tapasztalatok 
tették Gállt íróvá?

- Bátran mondhatjuk, igen. Több ön-
életrajzi szövegében előkerül, hogy el-
vágyódott a városból, vagy szívesen el-
vágta volna az őt ide kötő emlékszálakat, 
de amikor már Budapesten befutott író 
lett, akkor is foglalkoztatta Tatabánya, 
és a műveiben is rendre előkerül a város.

- Összességében milyen Tatabánya-kép 
rajzolódik ki a műveiből?

- Valami olyasmi, hogy ez a város egy 
kemény hely, ami hozzákeményíti az itt 
élőket az élethez. Azt azért hangsúlyoz-
nám, hogy Gáll legtöbbször a gyerekkora, 
tehát a ’30-as, ’40-es évek itteni bánya-
telepeiről beszél, amelyekre a korabeli 
források, illetve a helytörténeti munkák 
tanúsága szerint is igaznak tűnik Gáll le-
írása. Nagyon nehezen lehetett kitörni a 
telepek fogságából azokban az időkben is. 

Sopotnik Zoltán

A Tatabánya Alkotó Művészeiért Közala-
pítvány - korábbi évtizedekhez hason-
lóan - a városban alkotó, az ide kötődő 
művészek munkájának támogatását te-
kinti elsőrendű feladatának. A kurató-
rium (Kakuk Tamás író, Dallos István 
fotóművész, Bánfi József festőművész) 
kiállításokat, könyvbemutatókat, szakmai 
táborokat szervez, részt vállal művészeti 
projektek megvalósításában. 

Az idei év első kiemelt eseménye Rei-
chert Gábor  „nem szabadulhatok“ Gáll 
István Tatabányája című munkájának 
kiadása. A szerző megírására tavaly el-
nyerte az önkormányzat művészeti ösz-
töndíját. Önkéntelenül adódott a lehe-
tőség, hogy a könyv első darabja legyen 
a „Hely & Mérték“ sorozatnak, amely a 
megyeszékhely múlt és jelen idejű művé-
szeti vonatkozásaira fókuszál. A Magyar 
Kultúra Napjának városi ünnepségén lett 
volna a könyvpremier, de a pandémia ezt 
is áthúzta, így január 22-én 18 órakor az 
alapítvány facebook-oldalán online lehet 
megtekinteni a bemutatót.

A kuratóriumi tagok egyetértettek 
abban, hogy az alapítvány munkájának 
elválaszthatatlan része a partneri együtt-
működés. Ennek keretében kerültek ki 
tavaly márciusban a Folyosó Galéria fa-
lára a Kép-Szín-Tér Egyesület fotós al-
kotótáborának képei, de a járvány első 

hulláma átminősítette online tárlatnak az 
eseményt. A pandémia akadályozta meg 
a rangos KÉP-ZE-LET Szobrász Szimpó-
zium megtartását, amely már külföldön 
is rangot vívott ki magának. A művészeti 
tábor ötletgazdája és vezetője a bánhidai 
származású, Amerikában élő szobrász-
művész Lois Viktor. Az ipari skanzenben 
folyó munka eredményeként az elmúlt 
évtizedekben újabb alkotásokkal gya-
rapodott a szoborpark. A szervezők, az 
alkotók a jobb időkre várnak, hogy újra 
művészekkel népesüljön be a szabadtéri 
bányászati múzeum. 

Lois Viktor szülőháza alkotóházként 
működik, galériája képzőművészeti és 
irodalmi eseményeknek is helyet ad.  
A Bánhidai Alkotó Házzal való együtt-
működésnek köszönhetően az alapítvány 
rendezvényei ősszel otthonra találtak a 
Kossuth utcában. Hetvenedik születés-
napján köszöntötték Lois Viktort, akinek 
munkásságát Wehner Tibor művészet-
történész elemezte, és online interjút is 
készített a művésszel az egyesült álla-
mokbeli Actonból. Dallos István fotókiál-
lításán a fémszobrász táborok történetét 
tekinthették meg a látogatók. Sopotnik 
Zoltán József Attila-díja költő „karantén-
verseit” olvasta fel, Barják Márton sza-
xofonozott. Más alkalommal Taizs Gergő 
„Lényegében súlytalan“ címmel olvasta 

fel költeményeit. Fehér Enikő verssel és 
prózával szerepelt az alkotóházban, Ra-
disz Afrodité énekes közreműködésével. 
Ilauszky Tamás szobrászművész „talált 
kőtábláit“ Bánki Éva író, irodalomtörté-
nész ajánlotta a tárlatlátogatók figyel-
mébe. A „Szabad lélekzet“ című záró-
rendezvényen került sor Révész István 
verskötetének, a Szódublőrnek bemu-
tatóját, ekkor olvasott fel Faludi Ádám 
József Attila-díjas költő, író is.

„gáll tragikus figura 
Volt, és ez a tragikum 
érdekelt”

    mozgalmas műVészeti 
élet a cél

Művészeiért 

HELY & MÉRTÉK
Tatabánya Alkotó Művészeiért Közalapítvány

HELY & MÉRTÉK
Tatabánya Alkotó Művészeiért Közalapítvány

HELY & MÉRTÉK
Tatabánya Alkotó Művészeiért Közalapítvány

Reichert Gábor

„nem szabadulhatok”
GÁLL ISTVÁN TATABÁNYÁJA

Gáll István, bár az életrajzi adatai szerint 1931-ben 
Budapesten született, gyermekkorát Felsőgallán és a 
környékbeli bányatelepeken töltötte, majd a hatva-
nas években ösztöndíjas íróként tért vissza Tatabányá-
ra. Az 1956 után újjászerveződő magyar irodalomnak 
lett meghatározó alakja, írói munkásságát 1978-ban 
Kossuth-díjjal ismerték el, 1982-ben tragikusan fiata-
lon hunyt el. A rendszerváltozás után lassan a feledés 
homályába merült, noha legjelentősebb alkotásai – 
mindenekelőtt az 1976-ban kiadott A ménesgazda 
– vitathatatlan irodalomtörténeti értékkel bírnak. Gáll 
István több novellája játszódik Tatabányán, melyek 
megidézik a harmincas-negyvenes évek Felsőgallá-
ját, a bányatelepek világát, valamint az ’56-os ese-
ményeket. 1966-ban „ál-szociográfiai” regénye jelent 
meg Csapda címmel, melyben a forradalom utáni 
politikai konszolidáció működését vizsgálta a bánya-
város sajátos szociokulturális közegében. Gáll István 
életművének tehát részét kellene képeznie Tatabá-
nya közösségi emlékezetének, eddig azonban nem 
született olyan értelmezés, mely tudományos igény-
nyel tárta volna fel azt a komplex viszonyt, mely a 
Kossuth-díjas írót a városhoz kötötte. Reichert Gábor 
könyve ezt a hiányt pótolja.

Reichert Gábor 1987-ben született Tatabányán, jelen-
leg is itt él. Az ELTE Modern Magyar Irodalomtörténeti 
Tanszékének oktatója, az Új Forrás és az Irodalomtör-
ténet című folyóiratok szerkesztője. Első kötete (Meg-
felelési kényszer. Politikum és esztétikum összefüggései 
Déry Tibor ötvenes évekbeli művészetében) 2018-ban 
jelent meg.

2000 Ft

„Már régóta szerettem volna írni  
Gáll István munkásságáról."
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Karanténversek a Bánhidai Alkotó Házban

„Nem szabadulhatok” címmel jelent 
meg Gáll István Tatabányája alcímű 
monográfiája, a Tatabánya Alkotó 
Művészeiért Közalapítvány gondozásában.
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A legfontosabb: nekünk kell 
eldönteni fejben, hogy hogyan 
tovább az egészségünk, a testünk 
érdekében. Ha 10 perc sétával 
kezdünk, annak is szabad örülni. 
A jó fogyáshoz, átalakuláshoz idő, 
türelem és akaraterő kell. Ez ettől 
igazán nehéz…

Nem vagyunk egyszerű helyzetben, na-
gyon nem. A 2020-as év úgy telt el, hogy 
több hónapig csak egyéni sportolásra volt 
lehetőség. Egy olyan betegség jelent meg 
az életünkben, ami hosszabb-rövidebb 
időre elveszi, elveheti az ízlelésünket, a 
szaglásunkat és az aktivitásunkat, meg-
szokott életritmusunkat is. Az év elején 
mindezt „tetézi” az újévi fogadalmak 
„veszélye” is. 

Valljuk be őszintén, a legtöbben meg-
fogadjuk, hogy egészségesebben fogunk 
élni. Odafigyelünk arra, hogy mit eszünk 
és sportolni fogunk, bármi áron. Aztán 
január másodikán, de legkésőbb talán 
ötödikén rádöbbenünk, hogy börtön-
be zártuk magunkat, nem bírjuk a saját 
magunk sanyargatását és el is dobjuk az 
ez irányú fogadalmainkat.

Sebestyén Máté saját elmondása sze-
rint pontosan tudja, miről beszélünk, 
amikor lustaságra, motiválatlanságra 
és az egész napos nassolásokra gondo-
lunk. A fiatal tatabányai kézilabdaedző be 
meri vallani, hogy a hiúság és a lustaság 
hullámzó kettősségében él. 2021-et ő is 
„karantén karikákkal kezdte”, és újévi 
fogadalommal. 2020-at pedig több hetes 
„punnyadással”, kis sétákkal és kisebb 
tányérokkal zárta. Azt vallja, hogy a kis 
lépés is lépés, hiszen abból lehetnek a 
nagyobbak és jöhet meg az igazi lendület. 

- Három és fél hétig feküdtem otthon, 
pozitív teszttel. Hiába nem volt szaglásom 
és ízérzékelésem, unalmamban is ettem, 
kísérletezgettem is, hogy hátha valamit 
megérzek. Ráadásul nagyon unatkoztam. 
Nagyon szeretek enni. Éppen ezért ha 
azt mondják, hogy a fogyáshoz vezető út 
nyolcvan százaléka az étkezésen múlik, 
bajban vagyok.  Sok az igazság benne, de 
nem tudok azonosulni vele. Az, hogy va-
laki hosszú távon oda tudjon arra figyelni, 
hogy mit eszik, mennyit eszik kalóriában, 
tápértékben, nagyon komoly szakértel-
met kíván. Végig kell hozzá gondolni, mit 
bír a pénztárcánk, az életünk, a mun-
kakörünk és kell hozzá egy jó szakértő. 
Sokaknak a helyes táplálkozás már itt 
„megbukik”. A szokásos módszeremhez 
nyúltam az étkezésemben. Elhagytam a 
„túlétkezést” és elővettem a kisebb tá-
nyérokat. Ez egy kis lépés, de az első pici 
eredményeket meghozhatja.  

- Szabad megmondani, hogy valakire 
ráférne egy kisebb vagy nagyobb fogyó-
kúra? Dolgoztál már nőkkel, kisfiúkkal, 
nagyfiúkkal. Mondtad már valakinek, 
hogy fogyjon le? 

- Volt olyan fiú, akinek kellett egy 
őszinte szembesítés, mert a játéka ká-
rára ment a dolog. De férfiak, fiúk kö-
zött szerintem kell, hogy legyen ennyi 
őszinteség és nem szabad megsértődni. 
Nőknél pedig - véleményem szerint - 
meg kell találni az irányított hízelgést. 
Spiccen kell lenni, hogy mikor jöhet el a 
dicséret pillanata. Nagyon figyelni kell, 
nehogy egy tábla csoki legyen a vigasz 
egy rosszkor elmondott fél mondatért. 

- Ha eldöntöttük, hogy elővesszük 
a kisebb tányérokat, jöhet a sportolás, 
mozgás része. Ez sem egyszerű, hónapok 
óta. Bízzunk a jobb folytatásban, abban, 
hogy néhány hét múlva visszatérhetünk 
a csoportos edzések, sportolás világába! 

De hogyan lehet így motivációt találni?
- Nehezen. Nem lehet konditerembe 

menni, nem lehet csoportos órákra járni. 
De lehet és kell is a lakásban vagy a sza-
badban mozogni. Fontos a mértékletesség 
és az örömforrás. A legapróbb lépéseknek 
is lehet örülni és kell is. A séta, a kerék-
pározás a sportolóknak biztosan kevés, 
de annak, aki meg akarja tenni az első 
lépéseket, nagyon jó lehet. A legtöbbeknél 
az alap probléma, hogy a semmiből, a nul-
láról indulnak. Nekik kellene azt elérniük, 
hogy egy kis sétával, vagy napi 10 perc 
bármilyen mozgással elinduljon egy hó-
pehely, amiből aztán lehet akár egy lavi-
na is. Szerintem a mértékletességet kell 
elfogadni és megérteni. Nagyon fontos 
és segítő lehet, ha van valaki mellettünk, 
aki támogat, aki dicsér, akár a legapróbb 
változásért, változtatásért is. Nem szabad 
azt gondolni, hogy a séta semmit nem ér. 
Annak, aki eddig semmit nem csinált, 10 
perc séta is értékes lehet testileg, lelkileg. 

Máté nem szégyelli bevallani, hogy 
teljesen azonosulni tud a lusta, halo-
gató emberekkel. A napi 4-5 percnyi 
fekvőtámaszozását képes egészen késő 
estig halogatni, de estére akkor is győz 
a lelkiismerete. A napi teendői között 
szerepel 20 perc saját testsúlyos edzés 
is. Azt mondja, nem igazán szórakoztató, 
de hatékony. Nagyon büszke magára, 
és nagyon jól tud esni neki, ha naponta 
harminc perc testmozgást mutat nap 
végén az okos órája. 

Már megvan a terve arra az időszakra 
is, amikor visszatérhetünk a normális 
életünkhöz, amikor újra ösztönözhet-
nek a barátok és a társaság. Célja, hogy 
kipróbáljon egy újfajta mozgásformát, 
amit még sosem csinált. 

- Ami engem is leginkább motivál: egy 
közösséghez tartozni, mert az nagyon jó. 
Ott van motiváció, felelősségérzet, egy 
edző, aki segíthet, húzhat és erőt adhat. 

Katona Zsuzsi

kiút a lustaságból 
Július óta folyamatosan dolgoznak a Ta-
tabányai Vízmű SE úszói. Nagyon szigorú 
körülmények között, szülők szurkolá-
sa nélkül, de versenyezhettek az elmúlt 
hetekben, hónapokban. Még edzőjüket, 
Kocsis Mártát is meglepték. 

 - A fiatalabbak, a 12 – 13 évesek nagyon 
hamar összeszedték magukat, visszata-
láltak a vizes közegbe a kényszerű szünet 
után – kezdte az évértékelést a tréner – 
nagyon jó eredmények születtek. 

November közepe óta a 400 méte-
res vegyes úszás korosztályos csúcsát, 
„űridővel” egy tatabányai kislány, Jackl 

Vivien tartja. Ez a csúcsdöntés rengeteg 
munkát kívánt és hatalmas boldogsá-
got okozott, edzőnek és tanítványnak 
egyaránt. 

- Jackl Viviennek sikerült a saját maga 
által felállított országos csúcsát 400 
méter vegyesen megjavítania. Ez volt 
az év célkitűzése. Úgy indultunk neki 
januárban, hogy ezt meg kell csinálni. 
Minden versenyre úgy mentünk el, hogy 
próbáljuk meg. Novemberben, Győrben 
rendeztek egy teszt versenyt. Akkor én 
már tudtam, hogy serdülőknek, ifiknek 
és a felnőtteknek megrendezik az orszá-
gos bajnokságot, a kisebb korosztálynak 

pedig csak régiós bajnokságokat szervez-
nek. Arra készültünk, hogy a serdülők 
között, egy jó mezőnyben sikerülhet, de 
nem lehetett felnevezni a fiatalokat az 
idősebbek közé. Ott, Győrben gondol-
kodtam rajta, hogy megmondjam e neki, 
hogy nem fog tudni a serdülők között 
úszni, tehát ez lehet az utolsó lehető-
sége. Féligazságot mondtam végül. Azt 
kértem a kis csapatomtól azon a bizonyos 
tesztversenyen, hogy úgy ússzanak, hogy 
lehet, hogy már a serdülőknek sem lehet 
megrendezni a bajnokságot, vagy nem 
lehet felnevezni a kisebbeket az idősek 

közé, ezért nagyon tegyék oda magukat. 
Vivi odaállt és úszott egy 5 perc alatti 
időt. Ez óriási, mert Késely Ajna 5:01:06-
os idejét adta át a múltnak. 12 évesen 
még senki nem úszott öt perc alatti időt, 
400 vegyesen.  

Ezután következett egy újabb verseny 
a BVSC uszodában, ahol a gyerekek olyan 
jól teljesítettek, hogy a tréner, - ahogyan 
ő fogalmaz - tényleg csak pislogni tudott. 
Virág Réka nyolc számából négy egyé-
ni csúcsot úszott, Bakó Zsófia hétszer 
ugrott vízbe, szinte az összes számában 
egyéni csúcsot úszott. Jackl Vivi pedig 
nyolcból nyolcszor döntötte meg saját 

korábbi idejét. Ezek az eredmények ter-
mészetesen érmekben is megmutatkoz-
tak. „Halomra” nyerték magukat a lányok. 
Ez előre vetítette, hogy a december elejei 
régiós versenyen is folyatódhat a fan-
tasztikus sorozat.

- Ez a régiós verseny lett az év fő meg-
mérettetése az országos bajnokság he-
lyett. Az időpont nem volt túl jó, de erre 
kellett fókuszálnunk. A BVSC-s verseny 
eredményei után azt feltételeztem, hogy 
az a 3 nap nagyon jó eredményeket hoz 
majd. Így is lett. Minden nagyképűség 
nélkül, őszintén mondhatom, hogy itt 
a régióban, főleg a lányoknak nincs na-
gyon ellenfelük. A 2008, 2009, 2010-es 
lányok versenyeit gyakorlatilag teljesen 
lefedtük. A 2008-as korosztályban Jackl 
Vivi és Virág Réka, a 2009-eseknél Pál-
házi Léda, Junger Nóra, Nagy Dalma és 
Fekete Míra, 2010-eseknél pedig Barta-
los Anna amiben elindultak, szinte min-
den számban dobogón álltak. A fiúknál 
Nyisztor Magor a 2010-es mezőnyben 
szerzett érmeket. Nagyon jól szerepelt 
ő is. Óriási egyéni csúcsokat úsztak a 
gyerekek. Három, négy, de akár öt má-
sodperccel is megjavították a saját ko-
rábbi idejüket. 

Kocsis Márta szerint „bitang jól” úsz-
tak a gyerekek, az igencsak kacifántos-
ra sikerült 2020-as esztendő vége. Meg 
is köszönte nekik, hogy ebben a furcsa 
helyzetben sem adták fel. Nem hagyták 
el az uszodát, a sportágat. 

- Nagyon jó gyerek csapatom van, 
megint. Bízom benne, hogy 2021-ben 
minden a helyére kerül. Remélem, minden 
adott lesz ahhoz, hogy nagyon jó ered-
mények szülessenek. Nem titkolt célunk 
a 2022-es, ifjúsági olimpia. Ott 2007 és 
2008 lesz a korosztály a lányoknál, amit 
mi meg is céloztunk Rékával és Viviennel. 

- Sokszor megkaptad, hogy már nem 
lehet jobb eredményeket kihozni a gye-
rekekből, nem lehet előrébb lépni. Erre 
tessék, úgy tűnik új erőre kaptál a tanít-
ványaiddal együtt.

- Én magam is rácsodálkozom néha 
ezekre az eredményekre. Nagyon jól esik, 
hogy a kollégák is gratulálnak az eredmé-
nyeinkhez és elismerik, amit csinálunk. 
Tudom, hogy olyan nincs, hogy kilőjük a 
rakétát és az csak olimpiai dobogó tetején 
áll meg. Biztosan lesznek hullámvölgyek, 
de azokat túl kell élnünk. Együtt. 

-kzs

kacifántos éV Végi 
csúcsdöntések és a „karantén karikából” kis lépésekkel

Óriási egyéni csúcsokat úsztak a gyerekek.

Bízzunk a jobb folytatásban, abban,  
hogy néhány hét múlva visszatérhetünk  
a csoportos edzések, sportolás világába!
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Anderkóné Szilvási Mónika fejlesztő pe-
dagógus, sportoktató, callanetics ok-
tató és fascia tréner alapította meg a 
CCF Torna Stúdiót. Elmondása szerint 

a jelenlegi időszak az elfogadásra, a tü-
relemre és az új dolgok felé való nyitott-
ságra tanított mindenkit.

A CCF Torna Stúdióban kétféle moz-
gásformát lehet választani: callanetics, 
illetve fascia tréninget. 

A callanetics egy gerinckímélő, alak-
formáló mélyizomtorna, fejleszti a tartá-
sunkat, állóképességünket. Gerinc bán-
talmakkal is végezhető, korra és nemre 
való tekintet nélkül. A gyakorlatsor a jóga 
és a balett alapjain nyugszik, a tökéletes 
kivitelezésre nagy hangsúlyt kell fektetni, 
a megfelelő eredményt mindenki a saját 
tempójában éri el. A koncentráció előse-
gíti a mentális feltöltődést is. 

A fascia egy erős kötőszövet, mely-
nek rendszeres karbantartásával (erősí-
tő és nyújtó gyakorlat) csökkenthetőek 
a sportból és a mindennapi mozgásból 
adódó sérülésein. A kollagénes kötőszö-
vet rendszeres és megfelelő karbantar-
tásával nemcsak sportteljesítményünk 
nő, de testünk fiatalosabb, fittebb, ru-
galmasabb lesz.

A járvány kitörésekor előre felvett vi-
deóra tornáztak akár napi rendszeres-
séggel, majd online órákat vezettek be. 
Egy videó csomag segítségével a stú-
dió látogatói bármikor és bárhol tudnak 
tornázni. Ez utóbbi nagy segítség volt 
azoknak, akik nem tudtak visszatérni 
nyáron a stúdióba. Eközben mindenki a 
közösség része maradt, aktívtornás és 
online tornás egyaránt. 

A most érvényes korlátozások beje-
lentésekor már egyszerűbben váltottak 
át online órákra. Ezen kívül önállóan is 
folytatják a rendszeres mozgást a videó 
csomaggal, mely mindkét mozgásformát 
tartalmazza. Elérhetőség: ccftorna.hu

Péntek Enikő igazi örök-
mozgó anya, feleség, 
edző. Az egykori tata-
bányai lány egy évtizede 
álmodta meg az ő saját 
világát, amibe napról napra 
egyre többeket enged be, ország- 
és világszerte. Célja, hogy boldog, fitt és 
egészséges közösségeket hozzon létre. A 
hónapok óta tartó bezártság az ő dolgát 
is megnehezíti, de Enikő az egyike azok-
nak a trénereknek, aki a korlátozások 
és karantén bevezetése előtt is aktívan 
jelen volt az online térben is, edzéseivel. 
A személyes találkozásokat, összeka-
csintásokat, közös munkát semmi nem 
pótolhatja, de most mégis meg kell találni 
a kapaszkodókat. 

A statisztikák szerint az újévi fogadal-
mak egyik legnépszerűbbike az egész-
séges életmódra váltás és a fogyás. 
A felmérések azt is megmutatják, 
hogy több, mint 90 százalékban 
nem tartjuk be a vállalásainkat. 
Még akkor sem, amikor rendezett 
körülmények között, szabadabban 
élhetünk, mint ahogy 2020-ban tehettük. 
Az élet most még plusz kifogásokat is 
„gyárt” nekünk a karanténnal, a bezárt-
sággal, a csoportos órák tilalmával. Egy-
szerűbb azt mondani, hogy nem férünk 
el a lakásban, hogy felzörög a szomszéd, 
hogy nem hagy a gyerek…  

- Ha az egyik "legnépszerűbb" újévi fo-
gadalmat tesszük azt, hogy lefogyunk, 
odafigyelünk magunkra, valahogy el kell 
kezdeni. Szerinted hogyan? 

- Ha már január 1-jéhez kötjük az élet-
módváltást, használjuk ki a nap miszti-
kumát! Tél, plusz karantén, most aztán 
tényleg beszorulunk a lakásba. Persze 
van, aki kimondottan élvezi a téli futáso-
kat. Otthon egyébként egy matracnyi he-
lyen és 30 perc alatt hatékonyan le lehet 
tudni a napi mozgás adagot. Nagyon sok 
otthoni edzésprogram található a neten. 
Az én ZONA edzésem is erre épül. Ott-
hon, hatékonyan, időtakarékosan. A zaj 
miatt én nem aggódnék. A zsírégetéshez 
nem kell feltétlenül dübörögnünk. Nagy 

di-
namikát el 
lehet érni kisebb 
mozgástartomány-
ban is. A matrac tompítja 
a zajt, a szomszéd pedig le-
gyen olyan toleráns, hogy azt 
a 30-60 percnyi "zajongást" 
eltűri nekünk. 

- Az életmódváltás egy hosz-
szabb folyamat. Biztos, hogy 2-3 
hét „sanyargatással” bizony nem 
érünk célt. Szabad nagyon szi-
gorúnak lenni magunkkal vagy 
fokozatosan lehet (és kell) felépí-
teni az új életformánkat? Hogy 
lehet azt elérni, hogy az ember 
egy kicsit függőjévé is váljon 
bármilyen mozgásformának?

- A függővé váláshoz rend-
szeresség kell és öröm. Ha 
„nulláról” kezdünk, akkor 
eleinte nehéz lesz. Inkább 

érzünk majd fáradtságot, 
mint extázist. De ha si-
kerül beépíteni az edzést 
a mindennapokba, egyre 

jobban belejövünk, egyre 
nagyobb lesz a sikerélmény, 

láthatóbb az eredmény. 
És itt már belép az en-

dorfin is. Ezt kell 

meg-
várni. 
Utána már 
leállni lesz nehezebb.

- Meddig kell kitartani? Mikor lehet 
észrevenni talán az első jeleket, hogy 
van értelme? 

- Meddig kell kitartani? Örökre. 
Ez nem egy kúra, nem egy „kell”. Él-
vezzük annyira, hogy minden nap 
akarjuk! Hogy vágyjunk rá, hogy az 
életünk része lehessen. Olyan moz-
gásformát válasszunk, amit szeretünk, 
ami feltölt, fejleszt és kihívást jelent. 
Véleményem szerint már 3-4 hét alatt 

észre lehet venni feszesedést, testsúly 
csökkenést. De ehhez természetesen el-
engedhetetlen a mértékletes táplálkozás.

- Ezekben a hetekben nem csak azokról 
kell beszélnünk, akik új életet kezdené-
nek, hanem azokról is, akik túl vannak 
a víruson. Nekik a legfontosabb talán a 
fokozatosság. Nekik mit javasolsz?

- Saját bőrömön is tapasztaltam, 
mennyire kimeríti a szervezetet ez a 
vírus. Még akkor is, ha jóformán tünet 
nélkül vészeljük át. A teljes tünetmen-
tességet követően is tartsunk még 2-4 
hét teljes pihenőt, majd nagyon finoman 
kezdjük visszaépíteni az edzést az éle-
tünkbe. Figyeljük magunkat! Még sokáig 
nem a határok feszegetése a cél. Ez az 
időszak a türelemről szól. Ha volt felső 
légúti tünet is, akkor én javaslom, hogy 
az edzések bevezetése előtt, menjünk 
el egy szív ultrahangra, mellkas CT-re. 
Sokszor marad vissza szövődmény, ami 
miatt további pihenőt vagy kezelést igé-
nyelne a szervezet.

-kzs

Cél, hogy minél több gyermekkel és felnőttel 
megkedveltessék a tájfutó életformát. 

A koncentráció elősegíti a mentális 
feltöltődést is. 

       rendszeresség 
kell és öröm

tájékozódás,  
kikapcsolódás  
és sport

közösség 
maradt  
a járVány 
idején is

Otthon egy 
matracnyi helyen 
és 30 perc alatt 
hatékonyan le 
lehet tudni a napi 
mozgás adagot.

Sportolni  
karantén idején
Az edzőtermek a COVID-19 járvány 
miatt az egész országban zárva tar-
tanak, így a testmozgás lehetősé-
gei korlátozottak. Sokan otthoni 
edzéssel, vagy szabadtéren próbál-
ják csökkenteni a mozgáshiányukat. 
Bemutatunk két sportközösséget, 
amely biztonságos edzésformákat 
kínál járványhelyzetben is.

A Gerecse Tájfutó Club 2016-ban alakult 
Tatabányán. Közösségükben generációk 
eddzenek együtt, a versenyeken éppúgy 
örülünk egymás sikerének, mint saját-
juknak. Céljuk minél több gyermekkel 
és felnőttel megkedveltetni a tájfutó 
életformát. 

A tájfutásban a tájékozódás a lényeg 
térképpel és tájolóval, az útvonal szabad 

megválasztása az ellenőrző pontok kö-
zött, és a választott útvonal hibátlan 
teljesítése. Valamint természetesen a 
futás: erdőben, mezőn, bozótosban, tisz-
táson, hegyen és egyre gyakrabban a 
városokban is.

A tájékozódási futáshoz erőnlét kell, hi-
szen hegyi terepen, utakról letérve futni 
embert próbáló. Szellemi koncentrációt is 
igényel, mert a térkép alapján kell gyor-
san tájékozódva megtalálni a pontokat, 
amelyek kiadják a pályát. Ugyanakkor ez 
egy játék, kaland, amely a kikapcsolódás 
különleges formáját adja a XXI. század 
emberének: sport közben visszaveze-
ti a természetbe, miközben fejleszti a 
problémamegoldó és döntési képességét.

A járványidőszakban az aktuális hely-
zethez igazítva szervezik edzéseiket: a 
közös tornateremi edzések elmarad-
nak, az atlétikai és technikai edzéseket 
együtt, vagy egyéni edzésterveket kö-
vetve végzik. Az edzések szinte mindig 
más helyen zajlanak, így lehetőség nyílik 
a különböző térképolvasási, tájékozódási 
feladatokat elsajátítására. A kicsiknek, 
kezdőknek és az érdeklődőknek a Tu-
rul-parkerdőben kialakított fixpontos 
tájékozódási tanpályát ajánlják, amely a 
Gerecse Kapuja látogatóközpont hátsó 
kijáratától indul.
Elérhetőségeik: gerecsetc.hu, 
gerecsetc@gmail.com, 
Facebook.com/gerecsetc
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Frissülő 
tartalmak
Szokoli Bernadett: Folytatódnak 
a hiánypótló szakmákban tavaly 
elindított képzéseink, és a már jól 
megszokott közösségi programok 
is. Emellett tavaly elindítottuk 
a mÉrtékadó Podcastünket is, 
ahol a célközönségünknek fontos 
témákról beszélgetünk coaching 
szemléletben. Honlapunkon 
és a közösségi oldalakon is 
folyamatosan frissülnek a 
tartalmaink, és természetesen 
nyitva áll az ajtónk mindenki 
előtt. Továbbra is várjuk az 
álláskeresőknek, munkaerőpiaci 
visszatérőknek és más speciális 
élethelyzetben lévő hölgyeknek 
fenntartott tanácsadásainkra a 
hölgyeket. Mi itt leszünk, hogy 
támaszt nyújtsunk, közösséget 
vállaljunk a tatabányai nőkkel, 
és segítsünk, amikor ránk van 
szükség.

Újra fapados  
a könyvtár
A tavasszal már jól bevált fapados 
könyvtári szolgáltatásokat indította 
újra a József Attila Városi és Megyei 
Könyvtár. A Fő téri épületben keddtől 
péntekig 13.00 és 18.00 óra között 
elérhető szolgáltatások:

könyvek visszavétele: az olvasók 
leadhatják a megyei könyvtár  bár-
mely tagkönyvtárából kikölcsönzött,  
zacs-kóba vagy papírtasakba csoma-
golt könyveiket. A könyvtári olvasó-
jegy számával és az olvasók nevével 
ellátott könyvcsomagokat a könyvtár 
oldalsó bejáratánál, az Álmos vezér út 
felőli oldalon veszik át.

A vírushelyzetre és a korlátozott 
szolgáltatásokra való tekintettel nem 
számol fel semmilyen díjat a vissza-
vétellel kapcsolatban, a fiókkönyv-
tárakból kikölcsönzött könyveket is 
díjmentesen adhatják le.

Könyvcsomagok összeállítása 
kérések alapján: ugyanitt, lehet 
benyújtani  személyesen  írásban  
azokat a könyvigényeket, amiket ki 
szeretnének kölcsönözni.  A listára 
az olvasó nevét, az olvasójegy szá-
mát, e-mail címet és a kért könyvek 
szerzőjét, címét kell ráírni. E-ma-
il-ben  a  konyvbox@jamk.hu  e-mail 
címre várják a kéréseket, az olvasó 
nevének és az olvasójegy számának 
feltüntetésével.

A kéréseket két munkanapon belül 
teljesíti a könyvtár. Akik megadják 
az e-mail címüket, azokat minden 
esetben választ küldenek arról, hogy 
a könyveket mikor lehet átvenni.  (Ér-
demes megnézni a levelezők spam 
mappáját is.)

Kért könyvcsomagok átvétele: a 
könyvtár főbejáratánál – a Komá-
romi út felől – azokat az olvasókat 
várják, akik a már igényelt könyveket 
szeretnék átvenni. Erre csak az ol-
vasójegyek felmutatása esetén lesz 
lehetőség.

A Kodály téren kedden 8-16 óra kö-
zött van lehetőség a fapados szol-
gáltatás igénybevételére, könyvek 
kölcsönzésére és leadására.
email: ujvarosi.fiok@gmail.com, 
telefon: 34/312-522
Felsőgallán szerdánként 8.00-16.00 
között
email: felsőgallai.fiok@jamk.hu, 
telefon: 34/325-086, 20/251-4201

   online 
hullámtörés

az üVegcipő online 
látható

Az új év a mÉrtékadó Nők számára nem 
csak egy új évszámot jelöl, hanem a Csa-
lád és KarrierPONT új helyszínét is. Ja-
nuár 4-től a Béla király körtér 69-ben 
várják közösségük régi és új tagjait, el-
sőrorban azokat a nőket, akik nyitottak 
a változásra. Arról, hogy hogyan élték 
meg a tavalyi - mindenki számára extrém 
- évet, Ádám Katalinnal, a mÉrtékadó 
Nők Társaságának elnökével, és Szo-
koli Bernadettel, a mÉrtékadó Család 
és KarrierPONT szakmai vezetőjével 
beszélgettünk.

- Az elmúlt időszakban, a közösségek 
fenntartása és ápolása különösen nehéz 
feladatnak bizonyult. Mit hozott 2020? 

ÁK: Igyekeztünk a lehető legtöbb 
platformon tartani a kapcsolatot a már 
meglévő közösségünkkel, nem engedtük 
el a kezüket. A közösségi oldalainkon 
pozitív hangon szóltunk a minket kö-
vető hölgyekhez, hogy ezzel is segítsük, 
támogassuk egymást, ami számunkra 
nagyon fontos. A hosszú évek óta műkö-
dő péntek esti jógáinkat áthelyeztük az 
online térbe, és a legtöbb programunkat 

is igyekeztünk online megtartani. Nyáron 
-alkalmazkodva a kialakult helyzethez- 
elindítottunk egy egyedülálló oktatást, 
amellyel Professzionális Virtuális Asz-
szisztenseket képeztünk, segítve ezzel 
a térség munkavállalóit egy olyan szak-
mához jutni, amivel az online térben is 
könnyen lehet érvényesülni. A várossal 
közös konzorciumban megvalósuló pá-
lyázatunk - a Sikeresen Tatabányán, Nők 
a családban és a munkahelyen EFOP-
1.2.9-17-2017-00018 - nagyban hozzájárult 
a zavartalan működésünkhöz, ami segí-
tett nekünk abban, hogy magabiztosan 
a közösségünk mögött tudjunk maradni. 

SzB: Tény, hogy a mÉrtékadó Család és 
KarrierPONT sok rendezvényét le kellett 
mondanunk és sok álmunk fulladt a való-
ság iszapjába, de még így is sok izgalmas 
és jó dolog történt velünk. Többszázan 
csatlakoztak programjainkhoz, csaknem 
háromszázan változtattak munkaerőpiaci 
státuszukon a képzéseink által, és ren-
geteg új embert ismertünk meg, akikkel 
bővült a mÉrtékadók tábora. 

- A mÉrtékadó Nőktől megszokott 
módon, a legnagyobb krízisben is a város 
mellett állt és segített a társaság. 

ÁK: A „tavaszi hullám” kezdetekor az 
önkénteseink segítségével többszáz 
maszkot varrtunk és juttattunk el a vá-
rosvezetés részére, hogy a lehető legjobb 
helyre kerüljenek.  

SzB: A programjaink közül a csoportos 
coachingot állítottuk át elsőként online 
üzemmódba, hiszen magunkon is tapasz-
taltuk, hogy mennyire nagy szükség van 
a találkozásokra - még ha online térben 
is - és a lehetőségre ahhoz, hogy beszél-
hessenek az emberek a megéléseikről, 
ezzel is segítve egymásnak és termé-
szetesen maguknak is könnyebbé téve 
ezt az időszakot. 

- Ősszel a saját pályázat is folytatódott - 
az énidő után, a változás került a fókuszba. 

ÁK: Igen, a 2019-es énidőről és annak 
megéléséről szóló pályázatunk nagyon 
sikeres volt és mindenképp szerettük 
volna ezt 2020-ban is folytatni. A téma 
mondhatjuk, hogy adta magát, hiszen a 
változások megélése és annak sokszínű-
sége rányomta a bélyegét a tavalyi évre. 
A célunk - amellett, hogy megismerjük és 
felhívjuk a figyelmet a változás, változta-
tás megélésére - az volt, hogy a hölgyek 

inspirálják egymást és akik még a változ-
tatás előtt állnak, merjenek lépni. 

SzB: A tapasztalataink azt támasztják 
alá, hogy ez sikerült is. Sajnos a díjátadó 
rendezvényünket el kellett halasztani 
március 11-re , ahol Ördög Nóra lesz a 
háziasszony és több szemléletformáló 
előadással várjuk a pályázóinkat, valamint 
kísérőiket. Szily Nóra mellett, Herendi 
Katával és Sudár Györgyivel is találkoz-
hatnak majd a meghívottak, és természe-
tesen a változás lesz a fókuszban. 

ÁK: A helyszín megváltozott, de a 
mÉrtékadó Nők Társaságának célja 
nem. Minden, változásra nyitott nőt 
ugyanolyan szeretettel és nyitottság-
gal várunk a programjainkra, mint eddig. 
Találkozzunk, segítsük, inspiráljuk egy-
mást, hogy ez az év legyen az, melyben 
sikerül elérnünk új célokat, és legyen 
részünk kellemes meglepetésekben és 
nagy találkozásokban! 

-MNK

„A művészet nem desszert, hanem a 
főfogás…”  fogalmazott Kakuk Tamás 
művészeti író a tatabányai Kortárs Ga-
léria legújabb kiállítása kapcsán. A Hul-
lámtörés címet viselő tárlat – dacolva 
a zárva tartással – megvalósult, sőt!  
A Magyar Képző- és Iparművészek Szö-
vetsége Szobrász Tagozata alkotásait 
Garami Gréta művészettörténész rend-
hagyó, online tárlatvezetésen ajánlja a 
képzőművészet iránt fogékony közönség 
figyelmébe. Január 22-én, 17:00 órakor 
az Agora és a Kortárs Galéria Facebook 
oldalán is bekapcsolódhat bárki az első 
virtuális kiállításmegnyitóba, ami utána is 

elérhető lesz a galéria és az agora honlap-
ján, közösségi oldalán. A kiállítás március 
19-ig marad Tatabányán, ha a járványügyi 
helyzet megengedi, és kinyit a Vértes 
Agorája, személyesen is láthatóak lesz-
nek az alkotások.

A Magyar Képző- és Iparművészek 
Szövetsége Szobrász Tagozata kiállítá-
sának alkotói: Beretvás Csanád, Detko-
vics Anikó, Fűkő Béla, Gábor Éva Mária, 
Gvárdián Ferenc, Hegedűs Éva, Kálmán 
László, Kelle Antal, Lelkes Márk, Major 
Janka, Mikus Áron, Pálffy Katalin, Páz-
mány Judit, Széri- Varga Géza, Szilágyi 
Bernadett

A Jászai Mari Színház januári online előa-
dássorozatának darabja - a korábbi éva-
dok szakmai- és közönségsikerei közül 
- január 29-31-én látható. A Hamupipőke 
című Grimm mese alapján írt vígjáték, 
Molnár Ferenc Az üvegcipő előadásának 
három felvonása a vágynak és valóságnak 
ritka találkozása. Szabó Irma, az üveg-
cipős kis cseléd szívéről szól. Megvan 
benne az álmok komédiája, az álmok tra-
gédiája, s az álmok megváltó szépsége.

Azok a nézők, akik támogatni kívánják 
a színházat a járvány időszakában, az 

előadásokat támogatói jegy vásárlásával 
is megtekinthetik.

Bár a színházban jelenleg nincs mód 
a személyes találkozásra, a Jászai Mari 
Színház társulata azt reméli, az online 
előadások nézése közben mégis „együtt 
lehetünk”, és osztozhatunk azokban 
a feledhetetlen pillanatokban, melye-
ket csak a színház és a Jászai képes 
nyújtani.

További információkat a jaszaszinhaz.hu 
weboldalon, valamint a színház Facebook 
oldalán találnak az érdeklődők.

   a kihíVások éVe után 
új helyszín

- A mÉrtékadó Nők 
több mint nyolc éve 

meghatározó tagjai 
városunk életének,  
ami nagy felelősséggel 
jár az egyesület 
részéről. Mindig 
a közösségépítés 
volt a legfontosabb 
számukra, amit évről 
évre képesek voltak 
növelni. 
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Településrész Hulladék típusa Február Március

Felsőgalla, Hatostelep, 
Mésztelep

 papír  1  1

 műanyag  8  8

Bánhida, Fácánkert
 papír  2  2

 műanyag  9  9

Kertváros, Dózsakert
 papír  3  3

 műanyag  11  10

Alsógalla, Erőmű, Sárberek
 papír  4  4

 műanyag  12  11

Költségszámláló 
Itt minden hónapban közzétesszük, mennyit költött a 
város 2021. január 1. óta illegális lerakók, kihelyezett 
hulladék felszámolására.
 

2021. január

Lakótelepi illegális hulladék begyűjtése: 1.610.000 Ft 
Városi illegális lerakók felszámolása: 4.000.000 Ft 
Hulladék lerakóhelyi díj: 1.500.000 Ft 
januárban összesen 7.110.000 Ft

Ezenkívül Tatabányán 35 helyszínen 
szelektív hulladékgyűjtő szigetek áll-
nak rendelkezésre az újrahasznosítható 
hulladékok elhelyezésére.

A textil, ruhanemű begyűjtésére szol-
gáló konténereket egy civil szervezet és 
a tatabányai TESCO áruház működteti 
az üzlet árubeszállító kapujánál.

Meghatározott mennyiségű és fajtájú 
hulladékok elhelyezésére van lehető-
ség Tatabányán két hulladékudvarban, a 
lakcím igazoló kártya és személyigazol-
vány felmutatásával. A Regionális Hul-
ladékkezelő Központ mellett található  

 
Dubnik-völgy:

szerda 8:00-15:00
csütörtök 12:00-18:00
péntek 8:00-15:00
szombat 8:00-15:00

 
Tatabánya, Búzavirág út:

kedd, szerda 12:00-tól 19:00
csütörtök 8:00-18:00
péntek 8:00-tól 15:00
szombat 8:00-tól 15:00

Tatabánya családi házas öveze-
teiben továbbra is havonta szál-
lítja el a szolgáltató a szelektíven 
gyűjtött hulladékot. A papír (kék) 
és a műanyag-fém (sárga) zsá-
kokat meghatározott időpont-
ban kell kihelyezni az ingatlanok 
elé. Annyi új zsákot hagy a háznál 
(cserél) a szolgáltató, amennyit 
begyűjtött.

 Házhoz megy a lomtalanítás
Tatabánya társasházi övezetében

2021. évben összesen:

Az a lakossági ügyfél, aki
-érvényes lakossági hulladékszállí-
tási és ártalmatlanítási szerződéssel 
rendelkezik
-nincs tartozása
az általa meghatározott munkanap-
ra lomtalanítást kérhet évente egy 
alkalommal.
A szolgáltatás térítésmentesen vehető 
igénybe.
A lomokat a lomtalanítás napján reggel 
6 óráig a hulladéktároló edények mellé 
kell kihelyezni úgy, hogy az tehergép-
járművel megközelíthető legyen és a 
közúti forgalmat ne akadályozza.
Lomtalanításba tartozó anyagok: az 
ingatlanoknál keletkező lomhulladék 

(nagyobb berendezési tárgy), ingatla-
nonként maximum 2 köbméter.
Nem tartozik a lomtalanítás anyagai 
közé: veszélyes hulladék: festék, gyógy-
szer stb., elektronikai hulladék (pl.: tv, 
hűtő, mosógép), építési törmelék, szén-
por, falevél, gally, állati tetem, trágya 
valamint az olyan méretű, súlyú tárgy, 
amelyhez darus gépkocsi igénybevétele 
szükséges (pl. gépkocsi karosszéria, 
kazán, stb.) a gumiabroncs.

További információ: 
hazhozmeno@vvhulladekkezelo.hu 
34/600-700 
www.vvhulladekkezelo.hu
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